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Molt s’ha parlat de la violència de gènere. Molt 
s’ha parlat de dones maltractades, de dones 
assassinades a mans dels seus botxins, habi-
tualment les seves parelles.
Algú, fins i tot, comenta que millor que no se’n 
parli per no donar idees i jo soc de l’opinió que 
s’ha de dir i que s’han de perseguir aquests in-
desitjables que, en el fons, són covards i només 
es veuen amb cor amb qui els tem.
El maltractador va forjant la seva pressió a poc 
a poc. El maltractament psicològic o emocional 
no es dona d’un dia per un altre, apareix amb 
el temps d’una manera silenciosa però molt 
dolorosa per a la dona que el pateix. Minar les 
voluntats de les dones és el més habitual en 
un maltractador i així, de mica en mica, com 
les gotes malaies, convertir-les en uns éssers 
sense voluntat. Aquesta seria una de les nom-
broses característiques que ens pot conduir a 
una dona a qui se li volen treure els dons més 
preuats: personalitat, llibertat i se la porta a 
la por, al desencís…
Al contrari del que es pot pensar d’aquest ti-
pus de maltractament, no apareix a l’inici de la 
relació, sinó que s’acostuma a amagar darrere 
d’un clima de seducció en què el maltractador 
deixa clar, des d’un inici, que el tracte que rep 
per part de l’altra (en aquest cas, la dona) és 
injust i no igualitari. En aquest estat és on s’al-
ternen situacions de compliments i retrets. Els 
compliments són rebuts per la dona com un 
moment de calma i tranquil·litat en el qual la 
relació cobra sentit, i els moments de retrets 
són els que —amb el temps— la víctima aca-
ba reconeixent com a normals.
Podríem dir que l’ambigüitat és la tònica 
d’aquestes relacions. Cert és que verbalitzar 
“crec que estic patint violència psicològica” 
no és fàcil i és molt seriós, ja que implica tenir 
valentia, força i seguretat. Però, tu, que ens 
has llegit i et sents retratada, ho pots fer. Ho 
has de fer! ●

DoNeS

Pilar Goñi Garriga

NovEMbrE 2022 · FReQüèNCiA · eDITorIAL

Publicació mensual de distribució gratuïta a les llars de Manresa. Informació pràctica 
i de proximitat. Es pot consultar a www.canaltaronja.cat

//// EN aquEsT NúMErO ////

10

14

18

31

DIRECCIÓ:  Pilar Goñi • PUBLICITAT: Tere Solé •  MÀRQUETING: Susana Teixidó  • CooRDINACIÓ: Òscar Bolancell  • PRoJECTE GRÀFIC i 
MAQUETACIÓ: Montserrat Figueras • REDACCIÓ: Eduard Font, Eli Pagán, Laia Cererols, Gemma Aleman, Tània Rodríguez • CorreCCió 
LINGÜÍSTICA: Mariona Barrera • EMPRESA EDIToRA: Taelus, SL, Manresa. Tel. 93 872 02 05 • IMPRESSIÓ: Gest XXI. Tel. 93 877.62.18 • Núm. 
de dipòsit: L-561-1998. Freqüència és una publicació plural que no ha de compartir necessàriament les opinions dels seus col·laboradors ni 
dels seus anunciants, atribuïbles només als sotasignats.

4 EL rEPOrTaTGE 
25 de novembre, dia 
internacional contra  
la violència de gènere

10   eNTReViSTA   
carles Pachón, baríton

12 oPiNió 
carles Pachón, fruit del talent, 
Per domènec orrit

14 PErfIL 
fra valentí serra de manresa, 
eXPert en herbes remeieres

18 EsPECIaL MarIa MaTILDE  
aLMENDrOs  
maria matilde almendros 
ja És manresana il·lustre

20 Ha PassaT I PassarÀ 

21 EsPECIaLs    
mercadona aPosta Per  
les ProPietats Probiòtiques  
del quefir natural i de coco  
Per tornar a la rutina

22 EsCaPaDEs   
agramunt, terra de torrons

24 GasTrONOMIa   
reina contra el fred,  
les cremes saludables

26 EsPECIaL COM ET DIus   
andreu

28 TECNOLOGIa 
la reutilització d’aigua ProveeiX 
recursos hídrics alternatius que 
Permetran abordar l’adaPtació  
al canvi climàtic

30 CuLTura I INfOrMaCIÓ

31    TELEVIsIÓ 
‘bo, sa, d’aquí’, el Programa  
que Parla d’alimentació sana  
a les escoles



 4

El reportatge · FREQüència · Novembre 2022

 4

M
olt s’ha parlat de la violència de gè-

nere. Molt s’ha parlat de dones mal-

tractades, de dones assassinades a 

mans dels seus botxins, habitualment 

les seves parelles. Algú, fins i tot, comenta que mi-

llor que no se’n parlés per no donar idees i jo soc 

de l’opinió que s’ha de dir i que s’han de perseguir 

aquests indesitjables que en el fons són covards i no-

més es veuen amb cor amb qui els tem.

El maltractador va forjant la seva pressió a poc a poc. 

El maltractament psicològic o emocional no es dona 

d’un dia per un altre, apareix amb el temps d’una 

manera silenciosa però molt dolorosa per a la dona 

que el pateix. Minar les voluntats de les dones és el 

més habitual en un maltractador i així, de mica en 

mica, com les gotes malaies, les converteix en uns 

éssers sense voluntat. Aquesta seria una de les nom-

broses característiques que poden conduir a una do-

na a qui se li volen treure els dons més preuats: per-

sonalitat, llibertat i se la porta a la por, al desencís…

Com explica Àdria Mazcuñán, de l’Àrea de Serveis 

Socials Bàsics, Dones i Polítiques d’Igualtat del Con-

sell Comarcal del Bages: “La violència masclista és 

una xacra social que sempre ha existit perquè està 

vinculada a factors socials i culturals relacionats amb 

el masclisme i el poder de l’home sobre la dona”. 

Hi ha diferents factors que poden influir en el fet 

que se’n coneguin més casos, com diu Mazcuñán: 

“El fet que hi hagi serveis d’atenció a la dona i que 

siguin coneguts cada vegada més per les dones fa 

que es demani més ajuda. El treball de sensibilització 

i prevenció que es duu a terme per intentar elimi-

nar els masclismes, treballar per una societat més 

igualitària, fa que moltes dones no normalitzin re-

lacions abusives i/o violentes. El fet que des de les 

administracions públiques des de fa ja uns anys hi 

hagi registres, estadístiques, que abans no es feien. 

Tenir en compte també que la violència que surt als 

mitjans de comunicació generalment són casos en 

què hi ha morts. Cal destacar que aquests són la 

punta de l’iceberg d’una violència que també s’ex-

pressa d’altres maneres i que continua afectant totes 

les generacions”. 

La Policia de la Generalitat-Mossos d’Esquadra (PG-

ME) focalitza les seves actuacions de manera trans-

versal, des de les vessants de la prevenció, la detec-

ció, l’atenció, el seguiment i la protecció d’aquestes 

víctimes. Les actuacions policials comprenen tant el 

treball preventiu, orientat a aquestes víctimes, com 

totes les accions dutes a terme des del moment en 

què es té notícia que una persona pot ser o és vícti-

ma de violència masclista i/o domèstica, fins al mo-

Per Pilar Goñi / Eli Pagan
Foto: Arxiu

Un 40% dels agressors són 
reincidents un cop en llibertat



5 

Novembre 2022 · FREQüència · El reportatge

5 

ment en què es finalitza el seguiment del seu cas per 

risc policial no apreciat. Al contrari del que es pot 

pensar d’aquest tipus de maltractament, no apareix 

a l’inici de la relació, sinó que s’acostuma a amagar 

darrere d’un clima de seducció on el maltractador 

deixa clar, des d’un inici, que el tracte que rep per 

part de l’altra (en aquest cas, la dona) és injust i no 

igualitari. En aquest estat és on s’alternen situacions 

de compliments i retrets. Els compliments són rebuts 

per la dona com un moment de calma i tranquil·litat 

en el qual la relació cobra sentit, i els moments de 

retrets són els que, amb el temps, la víctima acaba 

reconeixent com a normals.

En la cerca d’una eficàcia més gran en la prevenció 

i atenció de les víctimes de violència de gènere, la 

PG-ME duu a terme una sèrie d’accions preventives 

amb l’objectiu de detectar les necessitats de les pos-

sibles víctimes i donar-hi resposta. La PG-ME realitza 

accions de sensibilització a la ciutadania a través de 

presentacions i xerrades per crear espais de reflexió 

sobre què és la violència de gènere i com es detec-

ta. Aquestes presentacions estan adreçades a la co-

munitat, programes per a joves, col·laboració amb 

organitzacions i entitats assistencials, etc. L’objectiu 

principal és la sensibilització, per tal de generar can-

vis i modificacions a l’imaginari social que permetin 

avançar cap a l’erradicació de la violència masclista 

i domèstica.

La PG-ME també col·labora i participa en circuits ter-

ritorials, taules locals i comarcals, així com en comis-

sions específiques, que tenen com a finalitat establir 

una intervenció coordinada entre tots els operadors 

de la xarxa, establint protocols d’actuació i fluxos de 

comunicació per coordinar les intervencions d’una 

manera integral. En el cas del Bages, existeix el “pro-

tocol d’atenció en situacions de violència masclista”, 

del qual la PG-ME forma part.

Podríem dir que l’ambigüitat és la tònica d’aquestes 

relacions. Cert és que verbalitzar “crec que estic pa-

tint violència psicològica” no és fàcil i és molt seriós, 

gener - agost
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ja que implica tenir valentia, força i seguretat. Però, 

tu, que ens has llegit i et sents retratada, ho pots fer. 

Ho has de fer!

Ens preguntem si els maltractadors són malalts 

i, com explica Àdria Mazcuñán: “Amb relació a la 

psicopatologia, en la majoria dels casos els homes 

agressors no presenten malalties mentals. Els ho-

mes que exerceixen violència són, generalment, 

persones amb un model de masculinitat hegemònic 

centrat en rols de gènere tradicionals i estereotipats. 

El fet de patir un trastorn mental no és una causa 

directa relacionada amb la violència”.

En el cas d’atenció a la víctima per part dels Mossos 

d’Esquadra, la seva ajuda consisteix a escoltar, infor-

mar i assessorar les víctimes que pateixen violència 

de gènere sobre els drets que tenen i les accions que 

Darreres dades sobre la violència de gènere al Bages

poden emprendre, i també sobre els organismes on 

poden acudir per exercir els seus drets.

La PG-ME realitza la instrucció de les diligències 

policials, informació de drets de la víctima, ofereix 

l’assistència lletrada gratuïta i l’ordre de protecció i 

fa tramesa a l’autoritat judicial/Fiscalia corresponent.

Un altre dels processos que formen part de la feina 

dels Mossos d’Esquadra és valorar el risc que pa-

teix la víctima en cada cas, per proposar, si escau, 

mesures policials de protecció. Aquestes mesures 

estan destinades a garantir una protecció eficaç a 

qualsevol víctima i s’adapten a les necessitats i cir-

cumstàncies de la víctima. També serveixen per 

mantenir una comunicació ja sigui esporàdica o bé 

permanent amb aquestes persones, per poder-les 

localitzar en cas de necessitat i proporcionar-los una 

atenció i una protecció immediates davant situacions 

d’emergència.

Aquestes mesures poden ser determinades d’ofici o 

mitjançant una interlocutòria judicial/Fiscalia.

En el cas de víctimes de violència de gènere que 

necessitin protecció policial (amb independència de 

gaudir o no de mesures judicials de protecció), la PG-

ME pot establir diferents accions de protecció que es 

duen a terme des de les diferents unitats de Segure-

tat Ciutadana en funció del nivell de risc que tinguin.

Pel que fa a la intervenció policial en el procés d’aten-

ció a les víctimes, la PG-ME realitza l’actuació po-

licial de preservar la integritat física de la víctima i 

d’acompanyar-la a un centre sanitari o de gestionar 

l’assistència sanitària, quan sigui necessari.

Els Grups d’Atenció a la Víctima (GAV) són les unitats 

de la PG-ME amb formació especialitzada per donar 

atenció i fer un seguiment a víctimes de violència 

masclista, domèstica i altres víctimes vulnerables. 

S’encarreguen de l’atenció, informació i assessora-

ment a les víctimes sobre els drets i les accions que 

poden emprendre i sobre els organismes a on poden 

acudir per exercir aquests drets. Els funcionaris de la 

PG-ME adscrits als GAV estan en contacte amb els 

diversos professionals del territori que intervenen en 

l’abordatge del fenomen de la violència masclista i 

domèstica i estableixen protocols d’actuació i flu-

xos de comunicació per coordinar les intervencions 
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d’una manera integral. Una altra de les tasques que 

assumeixen els GAV és el contacte amb les víctimes 

i el seguiment dels casos de manera individualitzada 

per garantir-ne la seguretat i el compliment de me-

sures que l’autoritat judicial hagi pogut determinar.

L’oficina d’Atenció al Ciutadà (oAC) és el servei de la 

PG-ME instal·lat en cada una de les comissaries que 

té com a funció principal recollir totes les denúncies 

d’àmbit penal presentades per la ciutadania. En qual-

sevol cas, les denúncies relacionades amb els àmbits 

de la violència masclista, domèstica i altres víctimes 

vulnerables sempre es deriven posteriorment al GAV 

de referència per al seu assessorament, derivació a 

altres serveis, si escau, i seguiment individualitzat.

Si la víctima no desitja denunciar els fets, es posen en 

coneixement de l’autoritat judicial competent d’ofici, 

i s’informa la víctima d’aquest fet i del procediment 

que cal seguir en aquests casos.

Quan la víctima estigui en condicions de denunciar 

els fets, se la informa dels seus drets i se li sol·licita 

assistència jurídica especialitzada gratuïta.

Finalment se la informa del dret a sol·licitar una ordre 

de protecció. 

Si la víctima no disposa de recursos personals, fami-

liars o socials per afrontar aquesta situació de crisi 

(manca d’allotjament i/o de recursos econòmics per 

cobrir les necessitats bàsiques) o manifesta la seva 

voluntat de no tornar al domicili, els Mossos d’Es-

quadra han d’acompanyar, si cal, la dona i els seus 

fills o filles al lloc d’acolliment temporal d’urgència 

de la comarca del Bages. S’ha de coordinar amb la 

Policia Local de Manresa.

En tots els casos, les víctimes són informades de tots 

els serveis i recursos assistencials de què disposa per 

adreçar-s’hi.

La PG-ME ha d’informar la víctima de les mesures 

d’autoprotecció que pot adoptar segons el nivell de 

risc que presenti, valorant sempre l’especificitat de 

cada cas en particular. 

Per als Mossos d’Esquadra quan la víctima decideix 

tornar amb l’agressor, creuen que moltes vegades el 

cicle de la violència de gènere està molt instaurat i 

costa de trencar-lo. Per això és molt important fer 

un seguiment i acompanyar aquestes víctimes per 

part de totes les institucions/serveis. Cal reforçar la 

víctima i donar-li coratge per trencar el cicle.

El que és vital és que es denunciï. “És important que 

les dones denunciïn la violència i també que, com 

a professionals, persones de l’entorn de la dona, es 

denunciï quan sabem que la dona està en risc per 

la situació de violència que pateix”, diu Mazcuñán, 

“però també és molt important i previ ajudar la dona 

a entendre i a preparar la necessitat d’interposar una 

denúncia, ja que en moltes ocasions les dones no 

estan preparades per fer front a les conseqüències 

que porta l’inici del procés judicial”. 

Per això és imprescindible aproximar-se a la dona, 

que no se senti sola, aïllada... perquè se senti acom-

panyada, perquè sàpiga que estem disponibles per 

ajudar-la i per a això és imprescindible no jutjar-les, 

culpar-les, no dubtar del que expliquen o els pas-

sa... Aquest pas és molt important perquè una dona 

pugui emprendre el camí de sortida davant d’una 

relació violenta. 

Reincidència, la gran xacra

El Ministeri de l’Interior ha presentat un estudi inèdit 

a l’Estat que ha analitzat la reincidència dels presos 

durant 10 anys. Mai abans s’havia fet res similar: 

Institucions Penitenciàries ha seguit l’evolució dels 

19.909 presos que van quedar en llibertat el 2009 

en tots els centres en els quals té competència l’en-

titat governamental i les conclusions que n’ha extret 

tenen lectures positives i negatives.

Com explica David Casellas, degà del Col·legi d’Ad-

vocats de Manresa, “les violències masclistes van 

en contra de l’ordre públic i, per tant, són persegui-

bles d’ofici. Poden acordar-se mesures encara que 

la dona maltractada retiri la denúncia. El Codi Penal 

preveu diferents formes de càstig: mesures caute-

lars de protecció de la víctima quan s’objectiva una 

situació de risc cap a ella simplement pels indicis, 

conseqüències de tipus civil en contra del maltrac-

tador en l’ús del domicili, en la custòdia i règim de 

visites dels fills i, el que és més important, penes per 

delictes de maltractament, ja sigui puntual o habi-

tual, que poden arribar fins als tres anys de presó. 

A més, totes les mesures cautelars o penes porten 

implícita la prohibició de l’agressor d’acostar-se o co-

municar-se amb la víctima i el trencament d’aquesta 

ordre o prohibició pot portar implícita la comissió de 

delictes afegits, també castigats amb presó. El dret 

penal no pretén només castigar sinó també rehabili-

tar i cada vegada més els jutges i jutgesses estan im-

posant als maltractadors la realització de cursos de 

reeducació per evitar que reincideixin. Des del meu 

punt de vista, no calen penes més severes en el Codi 

Penal, però sí que és necessari enfocar l’aplicació de 

les penes des de la perspectiva de la protecció de la 

víctima, que a vegades pot sentir-se com un actor 

passiu en el resultat del procés judicial”.

Una de les dades que més ha preocupat els impul-

sors de l’estudi és aquesta: quatre de cada deu mal-

tractadors tornen a agredir en ser posats en llibertat. 

Són un 41%, concretament.

En aquests 10 anys d’anàlisi, s’ha detectat que 176 

expresos han tornat a cometre un delicte de violèn-

cia de gènere. En el cas dels violadors, la xifra també 

és “alarmant”, segons els responsables de l’estudi, ja 

que la que es coneix com a “taxa de reincidència pe-

nitenciària” és del 22%. No obstant això, el delicte 

que més es torna a cometre és el de furt o robatori, 

en un 76,29% dels casos. El delicte que menys es 

repeteix és el d’homicidi, amb una taxa de reinci-

dència del 6%. La part positiva que es pot extreure 

de l’estudi és que el 80% dels presos no tornen a 

delinquir quan queden en llibertat i els que sí que 

ho fan suposen el 20%. Concretament, són 3.978 

persones. En aquest grup, es dona un fet “preocu-

pant” i és que més de la meitat dels reincidents (el 

53,01%) tornen a delinquir en el que els experts han 

considerat “molt poc temps”: en el transcurs dels 

tres primers anys des que surten de presó. 

Com explica Casellas, “en les relacions humanes, 

fins fa uns anys només es considerava ‘violència’ 

aquella que atemptava contra la integritat física o la 

vida de les persones. Això ha deixat impunes altres 

Les violències masclistes van en contra de l’ordre públic i, per tant, són perseguibles d’ofici.
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formes d’opressió que es produeixen en entorns de 

privacitat, com són les llars domèstiques, o ha nor-

malitzat conductes de discriminació dins la societat 

sovint amb un component de gènere al darrere. Avui 

en dia es pot assegurar que moltes dones han estat 

víctimes de diferents formes de violències, que po-

dem qualificar així, en plural, com ‘violències mas-

clistes’, i que les han afectat en el seu dia a dia: en 

el seu honor, la seva llibertat, la seva relació amb els 

fills, fins i tot la seva economia… més enllà del pe-

rill estricte de patir lesions o la mort. Totes aquestes 

formes de violència són intolerables, denunciables, 

perseguibles i, per descomptat, injustificables”. 

Les ordres d’allunyament són a la vegada una solució 

i un maldecap. “Les ordres d’allunyament les han de 

complir les dues parts, tant el que té la prohibició 

d’acostar-se o comunicar-se amb la víctima, com 

aquesta última, que ha de vetllar perquè les mesu-

res de protecció que un jutge o una jutgessa li ha 

atorgat es mantinguin. El sistema preveu fórmules 

perquè les ordres d’allunyament es compleixin, per 

la força si cal. Hi ha dones que porten sempre a 

la butxaca un dispositiu per avisar la policia en cas 

que vegin amenaçada la seva protecció o, en casos 

extrems, és possible instal·lar elements electrònics 

en el cos de l’agressor per tenir-lo localitzat en tot 

moment. En qualsevol cas, les ordres de protecció 

constitueixen les mesures cautelars més immedia-

tes i efectives per preservar la seguretat de la dona 

mentre dura el procés judicial, quan hi ha indicis de 

situació objectiva de risc de la víctima. Els jutges i 

jutgesses n’atorguen menys de la meitat de les que 

es demanen. Lògicament cal analitzar cas per cas i la 

presumpció d’innocència preval, però des del meu 

punt de vista és un error escoltar la víctima des de la 

desconfiança o des de la prevenció que pot tenir un 

interès malitencionat en la petició de l’ordre d’allu-

nyament”, diu Casellas. 

Moltes són les dones que després de ser maltrac-

tades, tractades en un hospital i han cursat la de-

núncia, després la retiren, “perquè moltes vegades 

la dona triga a adonar-se que pateix maltractament 

i, quan se n’adona, li pesa el fet de no haver-ho 

denunciat abans. Trobar el moment és important 

i, encara que costi molt perquè s’hi barregen sen-

timents d’estimació vers l’altra persona, de preser-

vació dels fills, d’estabilitat emocional, generalment 

el millor moment sempre és el primer”, puntualitza 

Casellas. “El maltractament no hauria de tenir nivells 

de tolerància. El primer senyal de maltractament ja 

és molt greu. L’experiència que tenim els advocats 

i les advocades que assistim dones víctimes de vi-

olències masclistes a les comissaries de policia o als 

jutjats és que presenten la denúncia en un moment 

de gran confusió i inestabilitat emocional. Per això és 

tan important que des del primer moment se sentin 

acompanyades per entorns segurs, i en aquest sentit 

els professionals de l’advocacia tenim un paper fona-

mental: podem fer veure les dones víctimes quin pot 

ser el recorregut que tindrà la denúncia, com afecta-

rà en la seva vida, què pot passar amb la llar, els fills, 

l’economia domèstica… Si la dona maltractada reti-

ra la denúncia i torna amb el maltractador no és per-

què li manqui informació sinó perquè possiblement 

no ha encertat en el moment”, confirma Casellas. 

Una altra dada interessant que podem extreure de 

l’estudi és que el 95% dels reincidents són homes 

(parlem de 200 dones enfront de més de 18.400 

homes) i en un 88% dels casos espanyols. A més a 

més, d’aquests un 79% tenien llibertat definitiva i un 

16% condicional. La taxa d’incidència més elevada 

(un 22%) es dona entre els 18 i els 30 anys, i baixa 

considerablement a partir dels 50, amb un 10%. En 

les persones més grans de 70 anys: només se n’han 

registrat cinc casos.

Els autors de l’estudi han considerat que és molt sig-

nificatiu que la reincidència augmenti en persones 

que no han gaudit de llibertat condicional en la seva 

estada a la presó fins a la seva excarceració (en un 

24,87% dels casos) i, en canvi, disminueixi en els ca-

sos en els quals sí que en van tenir (en un 12,62%). 

És per això que han apostat per donar més llibertat 

de moviments als presos per tal d’aconseguir millors 

resultats un cop siguin posats en llibertat definitiva. 

Han opinat que, així, tindrien una millor integració 

social.

Però quan parlem de si el maltractador ha complert 

la pena imposada pel jutge, Mazcuñán ens diu que 

“voldria dir que sí, que es compleix, i que, sobretot, 

serveix d’alguna cosa, no és un càstig sinó una cor-

recció. Ara... és al sistema judicial a qui li pertoca 

valorar com està estipulada la tipificació d’aquests 

delictes i el tractament que se’n deriva”. 

Nou protocol, ja vigent a la 
Catalunya Central

El nou Protocol marc per una intervenció amb dili-

gència deguda en situacions de violència masclista 

es va presentar en una reunió extraordinària de la 

Mesa Institucional del circuit per a l’abordatge de les 

violències masclistes a la Catalunya Central ja fa uns 

dies. Es tracta del màxim òrgan de representació i 

decisió en la lluita contra les violències masclistes al 

territori.

El nou protocol marc és un instrument que defineix 

el model d’intervenció integral i coordinada entre els 

diferents operadors de la Xarxa d’Intervenció Inte-

gral contra la Violència Masclista. El protocol posa les 

dones, els infants i els adolescents al centre i té com 

a fil conductor els seus drets i necessitats, els quals 

han d’orientar en tot moment la intervenció com a 

manera de garantir l’accés efectiu.

La reunió de la Mesa, que va tenir lloc a Manresa, 

va ser presidida per la delegada del Govern a la Ca-

talunya Central, Rosa Vestit, i hi van prendre part la 

secretària de Feminismes, Montserrat Pineda, i la 

directora dels Serveis Territorials d’Igualtat i Feminis-

mes a Barcelona, Imma Reguant.

La gran novetat d’aquest protocol és la incorporació 

de la diligència deguda, que suposa un canvi de pa-

radigma en l’abordatge de les violències masclistes, 

atès que interpel·la les institucions i els poders pú-

blics a complir el deure d’activar totes les mesures 

necessàries per garantir els drets de les dones, in-

fants i adolescents, evitar-ne la revictimització i asse-

gurar la prevenció i reparació integrals.

Al Bages, com comenta Àdria Mazcuñán, “només 

El maltractament no hauria de tenir nivells de tolerància. El primer senyal de maltractament ja és molt greu.
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que n’hi hagi un sol cas ja és una comarca massa 

afectada. En un problema tan greu com aquest, 

qualsevol comparació seria massa estèril. Tots i ca-

dascun dels casos que es donen. Cada dona víctima 

de violència de gènere és important i no serveix po-

sar-la en una freda estadística”. I Mazcuñán afegeix: 

“Al Bages hi ha diferents serveis als quals es poden 

dirigir les dones i/o el seu entorn quan pateixen una 

situació de violència masclista: SIAD, SIE”.

Són serveis públics on s’ofereix una atenció perso-

nalitzada, gratuïta i confidencial a les dones que ho 

necessiten. És important que els serveis siguin cone-

guts al territori, tant per les mateixes dones com per 

l’entorn més proper, personal i també d’agents so-

cials que poden ajudar les dones en la detecció de 

situacions de violència: salut, ensenyament...

També cal destacar que al Bages existeix el protocol 

d’actuació davant de situacions de violència masclis-

ta en el qual s’estableixen els criteris d’actuació de 

tots els agents del territori i en el qual es treballa de 

manera continuada per millorar i adaptar la xarxa, els 

circuits d’actuació, a les necessitats que sorgeixen.

Gemma Serra, treballadora social de l’Equip d’Inter-

venció Social de la Fundació Althaia, explica quina 

intervenció es duu a terme a Althaia quan arriba una 

dona supervivent de qualsevol tipus de violència, ja 

que “quan a l’hospital es detecta una dona víctima 

d’algun tipus d’agressió o violència, el professional 

que en aquell moment tingui de referència l’atén i 

la deriva al servei que pugui prestar-li l’atenció més 

adequada. Per exemple, si és un dona que ha acudit 

a Urgències per febre alta i en la visita mèdica es 

detecta que ha patit una agressió sexual, es deriva 

al servei de Ginecologia i en aquest servei es proce-

deix segons el protocol de supervivents d’agressions 

sexuals.

La dona pot arribar a l’hospital per moltes vies, no 

només pot ser atesa per Urgències, que és el cas més 

clar. La detecció d’una situació de violència masclista 

i/o sexual en una dona també es pot donar durant 

l’ingrés hospitalari, per alguna altra dolència, i/o a 

consultes externes, on la pacient pot fer seguiment 

per alguna malaltia crònica o aguda. A vegades, la 

relació de confiança que poden tenir amb l’equip 

mèdic o d’infermeria fa que les dones puguin ex-

pressar la situació de risc i de maltractament en la 

qual es troben i demanar ajuda.

Normalment, en els casos que s’atenen a Urgències 

hi ha una agressió recent. Sol ser una agressió de 

tipus físic o sexual. Són moments de gran impacte i 

de rebre molta informació de cop i a vegades surten 

amb diverses visites mèdiques de control. Aquestes 

dones se les segueixen des de diferents serveis i se’ls 

suggereix que facin un seguiment mèdic, psicològic 

i social, sempre que es consideri oportú i que elles 

hi estiguin d’acord. Moltes vegades no són consci-

ents de la situació de risc o risc greu en la qual es 

troben i és necessari que entre els professionals ens 

coordinem per tal de poder ajudar-les i vincular-les 

a la xarxa. 

En funció del cas, els equips mèdics poden demanar 

la valoració de la situació que presenta la dona, jove 

o adolescent a la treballadora social de l’hospital per 

tal que pugui orientar-la i derivar-la als serveis espe-

cialitzats de què es disposa a la ciutat o al municipi”.

En moltes ocasions el maltractament és psicològic i, 

per tant, menys detectable. “El maltractament psi-

cològic és molt difícil de detectar; ha de ser la dona 

qui prengui la iniciativa de trencar el silenci i verbalit-

zar-ho, ja que sempre ho pot negar si li ho pregun-

tem directament”, comenta Serra. “Per exemple, 

aquest tipus de maltractament no és habitual que es 

detecti des d’Urgències sinó més aviat quan la dona 

estableix un vincle amb algun professional de la salut 

i amb el temps va explicant les coses que li passen o 

que li diuen. A vegades no són conscients de la situ-

ació de risc en la qual es troben i com a professionals 

s’ha de poder acompanyar aquestes dones a serveis i 

recursos especialitzats on les poden atendre.

Les situacions d’abús emocional o psicològic són 

situacions que la persona abusadora porta a terme 

durant temps; si la supervivent d’aquest tipus d’abús 

no està preparada per parlar-ne i reconèixer aquesta 

forma de maltractament, ho negarà. S’ha de poder 

oferir a les víctimes un entorn segur i de confiança 

on pugui ser escoltada i se la pugui ajudar”. De ve-

gades, també hi ha abusos sexuals, però la qüestió 

encara és més punyent i complicada, com explica 

Gemma Serra. “Aquest tema és molt complex de 

poder abordar, poques dones reconeixen agressi-

ons sexuals dintre del matrimoni i les que ho fan són 

molt valentes. 

El problema de les agressions sexuals dintre del ma-

trimoni és que moltes vegades es minimitza i és bas-

tant tabú. Es dona en l’àmbit privat, en la intimitat, 

i la majoria de les vegades no hi ha testimonis; per 

tant és molt difícil de demostrar.

Aquí també es podria parlar dels matrimonis forçats, 

que encara n’hi ha, com costa de reconèixer-ho per 

part de les dones que ho han viscut i elles no en 

tenen consciència.

A l’hospital es poden detectar situacions d’aquest 

tipus, però altres serveis de la xarxa de recursos pú-

blics o municipals com el SIAD, ASSIR i el SIE en te-

nen un coneixement més gran”.

El protocol que es fa des de l’hospital és molt clar. 

“Des de l’hospital es fa un comunicat judicial de 

qualsevol situació d’agressió i/o maltractament que 

s’atén, sobretot si l’actuació es fa des del servei d’Ur-

gències. A partir del comunicat judicial la dona pot 

denunciar els fets o no. En els casos d’agressions 

sexuals, segons el protocol, si la dona no denuncia 

l’agressió, no s’obre cap diligència d’ofici, a diferèn-

cia de la violència masclista. Per aquest fet és impor-

tant que quan la dona se senti segura i acompanya-

da pugui denunciar, si vol. Algunes dones no volen 

denunciar per por. Algunes no disposen de suport 

i tampoc de xarxa social o familiar que les pugui 

ajudar i tenen por, fills petits, fragilitat econòmica... 

Algunes supervivents fins i tot retiren la denúncia”, 

diu Serra.

Les ruptures sempre són difícils degut perquè els rols 

de maltractador i maltractada estan molt arrelats, 

com explica Casellas. “La ruptura de parella sem-

pre és traumàtica, almenys emocionalment parlant. 

Quan aquest trencament del vincle és motivat per un 

factor de violència l’impacte és més gran. De totes 

maneres, sovint la dona s’enforteix quan ha passat 

aquest dol, veu confirmat l’encert de la decisió i 

fins i tot li pot semblar que va tolerar situacions que 

ara no aguantaria. Quan hi ha fills pel mig és molt 

important preservar-los. Moltes vegades han vist la 

violència a casa seva, l’han pogut patir o, el que és 

pitjor, l’han pogut arribar a normalitzar, la qual cosa 

és terrible quan la persona està en procés de ma-

duració. La meva experiència com a advocat m’ha 

portat a conèixer recentment el cas d’una dona que 

havia aguantat maltractaments durant anys però 

que ha decidit posar-hi fi precisament perquè el fill 

no acabi sent com el pare. D’altra banda, la separa-

ció sempre comporta prendre mesures de tipus civil 

sobre com quedaran les relacions personals entre 

els membres de la parella i d’aquests amb els fills, 

o quines pensions econòmiques s’hauran de prestar 

per la cura dels fills o el sosteniment de les càrregues 

familiars”. ●

Les ruptures sempre són difícils degut perquè els rols
de maltractador i maltractada estan molt arrelats.
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Per què ara existeixen tants casos 
de violència de gènere? Sempre n’hi ha 
hagut? Abans s’amagava?
De violències masclistes, n’hi ha hagut sempre, 

però han estat invisibilitzades i silenciades. No 

és que ara hi hagi més casos, sinó que cada 

cop hi ha més sensibilització i informació i les 

dones s’atreveixen a denunciar-ho i a buscar 

ajuda. Durant molts segles les violències mas-

clistes han estat qüestions individuals i privades, 

una vergonya per a la dona, que es resignava al 

paper marcat per la societat. Violències silen-

ciades que, si es feien públiques, es tractaven 

amb morbo i curiositat, a banda de qüestionar i 

assenyalar encara més la víctima. Les violències 

masclistes eren de portes endins. El fenomen de 

la violència de gènere l’hem de buscar en el pes 

cultural del patriarcat. El podem trobar gairebé 

de manera transversal a totes les societats i va 

acompanyat de l’assignació d’uns rols i d’uns es-

tereotips de gènere que tenen uns valors desi-

guals que reforcen i institucionalitzen el domini 

dels homes sobre les dones en tots els àmbits 

de la societat. La violència contra les dones és 

l’expressió més greu i devastadora d’aquesta 

cultura, que no sols destrueix vides, sinó que im-

pedeix el desenvolupament dels drets, la igual-

tat d’oportunitats i la llibertat de les dones. Per 

aconseguir la igualtat material, només treballant 

i treballant intensament ens en sortirem. Cal se-

guir ideant estratègies per empoderar les dones, 

per assegurar el seu dret a viure en llibertat i per 

erradicar l’origen de les violències masclistes, 

que és aquesta nostra societat patriarcal.

Manresa n’és una ciutat molt afectada? 
Malauradament, la violència es dona arreu, per-

què és estructural, i no se n’escapa cap ciutat, 

ni país, ni amb tots els avenços que s’hagin po-

gut fer en termes d’igualtat. Manresa no n’és 

una excepció. La violència masclista no respon 

a fronteres, ni a classes socials, ni a ideologia, 

ni a perfils concrets d’homes. Dit això, les dades 

de Manresa i Catalunya són comparables; es pot 

dir de manera genèrica, segons dades d’Interior, 

que una de cada tres dones han patit algun ti-

pus de violència masclista. En qualsevol cas, un 

sol cas de dona maltractada sempre serà massa. 

Els homes que maltracten són malalts?
Els maltractadors no són persones malaltes. No 

tenen uns trets patològics concrets. Si fos així, 

potser seria més fàcil detectar i prevenir les vio-

lències. La violència masclista és un instrument 

de la societat patriarcal, que utilitzen els homes 

per exercir el control sobre les dones. El patriar-

cat marca com han de ser les identitats dels ho-

mes i les dones, com s’han de relacionar, quins 

rols, atributs i espais han de tenir en funció del 

sexe, establint el domini de l’home envers la 

submissió de la dona. Per tant, l’home utilitza 

la violència com a forma de control i de mante-

niment del seu poder i consolida aquest domini. 

La violència masclista es produeix en una socie-

tat que manté un sistema de relacions de gènere 

que perpetua aquesta superioritat dels homes 

sobre les dones i que, per tant, les dones patim 

pel sol fet de ser-ho. Potser podríem pensar que 

és la societat que està malalta, perquè perpetua 

aquests rols, que es van traslladant culturalment 

de generació en generació i que oprimeixen i 

castiguen la meitat de la població.

Cal denunciar-ho, si sabem que una 
dona és maltractada?
La resposta genèrica és sí. Si coneixem casos 

on la dona corre perill s’ha de trucar al 112. Si 

som coneixedores que una dona pateix violèn-

cia masclista, hem d’actuar per no ser-ne còm-

plices. Ara bé, interposar la denúncia contra el 

maltractador és una decisió de la víctima i és un 

pas important, però també complicat per a ella.

Es compleix la pena de presó quan 
la dictamina el jutge?
La pena de presó es compleix, però hi ha situa-

cions que permeten la seva suspensió, és a dir, 

que no entris a presó si es donen una sèrie de 

requisits, entre els quals que sigui la primera ve-

gada que comets el delicte, en penes inferiors 

a dos anys i sempre depèn de la naturalesa del 

delicte, de la conducta de l’agressor i de l’esforç 

per reparar el dany causat. Sempre ho decideix 

un jutge de manera raonada, i queda suspès 

l’ingrés a presó per al període que digui el jutge. 

Si es dona la suspensió d’entrada a presó i es 

comet un delicte, s’entra directament a presó. A 

banda, cal apuntar que el que sí que hi ha són 

bastants trencaments de condemna, és a dir, 

trencament d’ordres d’allunyament, que, si es 

repeteixen, poden fer anar l’agressor a la presó 

per incompliment de pena.

Què ha de fer una dona maltractada  
a Manresa per donar-ho a conèixer? 
Qui l’ajudarà? 
La violència masclista és un delicte públic i ens 

afecta a tots i totes com a societat. Per tant, 

si som coneixedores que una dona està patint 

violència masclista i la seva integritat física corre 

perill s’ha de trucar immediatament al 112 i in-

formar-ne. També es pot trucar a la línia d’aten-

ció a la violència 900 900 120, disponible les  

24 hores del dia, que té una àmplia disponibili-

tat d’idiomes per atendre i a través de la qual es 

derivarà la dona al recurs més adient de Man-

resa, segons les necessitats que tingui. No hem 

de tenir por ni vergonya perquè les trucades 

són anònimes. En cas que no sigui una situació 

urgent, hi ha molts recursos a la ciutat disponi-

bles per atendre dones que pateixen violències 

masclistes. El Servei d’Informació i Atenció a 

les Dones (SIAD) de l’Ajuntament de Manresa, 

el Servei d’Atenció Integral i Especialitzada de 

Violència Masclista (SIE), el Servei d’Atenció a 

la Salut Social i Reproductiva de la Generalitat 

(ASSIR), els Serveis Socials de l’Ajuntament de 

Manresa, els serveis sanitaris, la Policia Local, els 

Mossos d’Esquadra... tots són portes d’entrada 

que ajudaran la dona i l’acompanyaran per a la 

seva recuperació i reparació, ja que la derivaran 

a tots els recursos disponibles de la xarxa per a 

l’abordatge de les violències masclistes. I, si ella 

ho creu convenient, se li oferirà tota la informa-

ció per posar la denúncia. ●

Parlem amb CRISTINA CRUZ MAS 
Regidora d’Ocupació i Emprenedoria i de Dona i Igualtat de l’Ajuntament de Manresa

“La violència masclista ha estat 
invisibilitzada i silenciada”
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Carles Pachón viu actualment a Berlín. 
Com és?
Això arriba pel meu anhel de voler estudiar músi-

ca, concretament òpera, i de manera reglada. Soc 

a Berlín en un programa de joves artistes. Ells ho 

anomenen “opera Studio”. Consisteix a tenir un 

seguit de cantants fixos al teatre per tal de poder 

cobrir uns papers determinats de les obres que es 

representen. A Alemanya funcionen amb un siste-

ma d’òperes de repertori. Jo formo part d’un grup 

de cantants joves que tenen les primeres opor-

tunitats fent rols més petits. D’aquesta manera, 

aconseguim trepitjar escenari, guanyar experièn-

cia. És com un màster d’interpretació operística a 

dalt de l’escenari. 

I com hi arriba?
Doncs de la mà d’una companya. Ella em va reco-

manar anar-hi. Em va dir: “Si tens ganes d’experi-

mentar i d’agafar experiència a dalt d’un escenari, 

el que has de fer és fer una audició per a l’opera 

Studio”.

Va haver de fer un prova per entrar-hi?
Sí. S’obre convocatòria i tu t’hi has de presen-

tar. Tot és molt formal. A mi em van tocar les 

audicions en plena pandèmia. Primer vaig haver 

d’enviar uns vídeos. I després vaig haver de fer 

ja unes audicions presencials. Em van escoltar 

els membres del jurat. I em va oferir poder par-

ticipar-hi. 

Carles 
Pachón

Baríton 

“Un cantant d’òpera  
l’ofici l’aprèn a dalt  

de l’escenari” 

Per Eli Pagan
Fotos: Besim Mazhiqi, Peter Adamik, 
CCMA i Elisenda Canals 

el baríton navassenc carles Pachón va començar els estudis de cant de la mà de jorge sirena, després d’ha-
ver estudiat música a l’escola municipal de música de navàs amb josep maria castella i de passar per la 
Polifònica de Puig-reig i el cor dels amics de l’òpera de sabadell. ha estat premiat en diversos concursos 
de renom internacional com el concurs internacional de cant tenor viñas (2017). aquest estiu passat va 
guanyar el concurs de cant neue stimmen 2022 per a noves veus del panorama operístic internacional. el 
certamen s’ha celebrat a gütersloh (alemanya). el passat mes de setembre va actuar al gran teatre del 
liceu en el paper del dr. malatesta de l’òpera Don Pasquale, de donizetti



Novembre 2022 · FREQüència · ENtrevista

11 

I com és viure a Berlín?
Per mi és un xoc cultural una mica gran. Jo soc 

molt de la nostra gastronomia. A mi m’encanta 

viure a Catalunya, a la zona mediterrània. M’en-

canta el pa amb tomàquet. El nostre oli. Allà és 

tot molt diferent. Des de la gastronomia, pas-

sant per la llengua, fins al tarannà de les perso-

nes. Tot i ser Europa, tot és molt diferent. Tot i 

que és a prop, la manera de fer no té res a veure 

amb la nostra.  

I fins quan? 
En principi són dues temporades. Ara estic al 

principi de la meva segona temporada. A finals 

del juliol del 2023 s’acabaran les meves repre-

sentacions a Alemanya com a membre de l’ope-

ra Studio.  

I després?
Això encara és una incògnita. No ho tinc clar. No 

sé què passarà després de guanyar aquest estiu 

el concurs Neue Stimmen 2022. És com guanyar 

un grand slam del tennis. És un dels grans a es-

cala mundial. No només a Alemanya. I et fa pu-

jar el prestigi. I fa que els teatres es comencin a 

interessar per tu. En aquests moments no sé què 

faré la temporada vinent, si continuaré com a 

cantant freelance o em quedaré com a membre 

fix d’una companyia.  

Com comença vostè en el món de la 
música? Ja de petit?
Sí. Vaig començar de ben petit, però amb un 

gènere completament diferent del que faig ara. 

Vaig començar a l’Escola de Música de Navàs 

amb el mestre Josep Maria Castella.  

I va haver de triar algun instrument?
Vaig fer tota la formació bàsica de música. I vaig 

escollir com a instrument la guitarra. Però en 

arribar a l’adolescència em vaig despistar. Vaig 

començar a jugar a futbol.

I n’era bon jugador?
Vaig acabar jugant a la Divisió d’Honor amb el 

Gimnàstic de Manresa. Ho recordo tot amb mol-

ta nostàlgia. Sempre m’ha agradat molt jugar a 

futbol. Soc molt del Barça. I encara moltes vega-

des amb els amics anem a jugar-hi. 

I què va passar amb la música durant 
l’adolescència?
Podríem dir que es va estroncar una mica. Des-

prés la vaig recuperar, però amb un grup de rock 

que vam muntar amb amics de l’institut. Tocà-

vem per a les festes majors, també a Navàs. Jo 

era el cantant del grup. Però no ho feia amb  

la veu de baríton que canto ara als escenaris, 

sinó que ho feia sense cap tècnica vocal. I he 

de dir que les meves cordes vocals ho notaven.  

Però del rock a la lírica hi ha un abisme. 
Com comença?
Quan estava fent Batxillerat tenia una xicota que 

cantava a la Polifònica de Puig-Reig. Va ser la 

que em va proposar que hi anés. I així ho vaig 

fer. Vaig anar a un assaig i vaig conèixer el di-

rector de la Polifònica, Ramon Noguera. Ell em  

va proposar fer classes particulars. Va ser qui 

em va ensenyar els principis bàsics de la tècnica 

vocal operística dintre d’un cor. Des del punt de 

vista coral, no clàssic. 

I després?
Doncs vam fer Turandot a Sabadell. I aquí ja va 

ser quan vaig descobrir que el món de l’òpera 

m’atreia molt, i vaig decidir que volia ser cantant 

d’òpera. 

Però s’havia de formar?
Quan vaig descobrir la meva vocació tenia entre 

18 i 19 anys. No tenia cap formació clàssica i 

vaig començar a fer classes privades. Concreta-

ment, amb el mestre Jorge Sirena. Amb ell vaig 

fer les meves primeres classes de cant. Va ser 

qui, pràcticament, em va ensenyar a cantar amb 

la meva veu, a treure la meva veu de baríton. 

Baríton?
Sí. Quan vaig fer la primera classe la vaig fer 

com a tenor. I en Sirena em va dir: “Crec que 

tenor no ets”. Després, vaig passar una època 

en què vaig anar canviant molt de professors. 

Sempre de manera privada. També vaig fer un 

màster d’interpretació operística del Liceu. Però 

no vaig tenir una formació reglada convencio-

nal. Per això volia anar a Berlín a participar en 

aquest programa de joves artistes, perquè et 

permet no començar des de zero sinó amb un 

cert nivell, i desenvolupar totes les eines artísti-

ques a dalt de l’escenari. Jo sempre dic que he 

sigut un privilegiat perquè he pogut aprendre a 

l’escenari, que és on realment s’aprèn. Després 

hi ha el complement de les classes magistrals i 

dels professors..., però un cantant d’òpera l’ofici 

l’aprèn a dalt de l’escenari. 

També interpreten? 
Nosaltres, com a cantants, som artistes repeti-

dors. 

Satisfet?
Sí. Estic molt content. Als 18 anys vaig anar a 

Barcelona a estudiar Farmàcia. Va ser en el ma-

teix moment en què vaig descobrir l’òpera. Volia 

estudiar una carrera de ciències. Les meves op-

cions eren Medicina, Ciències Biomèdiques, Far-

màcia... Però la meva nota va donar per estudiar 

Farmàcia. Estic content perquè he pogut acabar 

els meus estudis i estic cantant, i visc de cantar, i 

a més soc farmacèutic. I el més important és que 

cada dia m’esforço per ser una bona persona. 

Què ha significat per a vostè guanyar 
aquest Neue Stimmen 2022?
Molt. He anat mirant els anteriors guanyadors 

d’aquest concurs i són gent que han fet unes 

carreres impressionants com a cantants d’òpera. 

Són cantants de primer nivell. I ara el meu nom 

és el següent de la llista. Per mi és espectacular.

Fa poc s’ha pogut veure Carles Pachón 
al Liceu a Don Pasquale. Un autobús 
amb veïns de Navàs el van anar a veure.
Sí. Va ser fantàstic. És una d’aquelles nits que re-

cordaré tota la vida. Va ser una nit molt especial. 

Molts dels que van venir eren coneguts, veïns, 

professors... Persones que m’han acompanyat al 

llarg del meu creixement com a artista. 

I què significa per a vostè poder cantar 
al Liceu?
És un teatre molt especial. Va ser on vaig veu-

re-hi la meva primera òpera com a espectador. 

I és un teatre que m’ha acompanyat al llarg de 

la meva trajectòria. I poder fer de Malatesta i, a 

més, al Liceu és un honor i un privilegi. 

I després del Liceu que ve?
El meu proper compromís és Don Giovani, que 

fem amb els Amics de l’Òpera de Sabadell. A 

Manresa vindrem el 9 de novembre al Teatre 

Kursaal. ●
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D
ijous 6 d’octubre de 2022, dia de Don 

Pasquale, primer títol del meu abona-

ment al torn B de la nova temporada 

22/23. Don Pasquale és una òpera bufa 

en tres actes de Gaetano Donizetti (1797-1848) 

segons un llibret escrit per ell mateix i Giovanni 

Ruffini. Assegut, faig temps en aquest espai sal-

vat miraculosament de l’incendi de 1994 que és 

el Saló dels Miralls del Gran Teatre del Liceu, in-

dret on es conserva, com un tresor, l’atmosfera de 

l’antic teatre. La meva mirada, un cop més, marxa 

amunt per reviure les pintures on es veu Apol·lo al 

seu tron amb nou muses, en una còpia realitzada 

per Josep Mestres Cabanes de l’original pintat per 

Josep Mirabent. Entren al Saló, silenciosos, indivi-

dus i parelles. Locals i turistes. Alguns indiferents, 

d’altres sorpresos per la bellesa de l’indret. De cop 

un grup molt nombrós, entre els quals alguna cara 

que no se’m fa estranya, trenca la monotonia de 

les arribades. Venen en autocar des de Navàs en 

una iniciativa del projecte Liceu Territori, un pro-

jecte que treballa per apropar l’òpera a tots els 

racons del país. Avui és un dia important per a 

Navàs i per al baríton Carles Pachón. I també per  

a la Catalunya Central i per a aquells que estimem 

la cultura. Perquè el Carles és fruit del seu talent 

i del seu esforç, però també del pas per l’Escola 

Municipal de Música Mestre Josep M. Castella de 

Navàs. Del creixement a la Polifònica de Puig-reig. 

I del descobriment del món operístic a l’Escola 

d’Òpera de Sabadell, vinculada als Amics de l’Òpe-

ra, on va debutar el 2015 com a comte d’Almaviva 

a Les noces de Fígaro, de Mozart. I des d’aquí un 

palmarès ascendent amb premis de renom inter-

nacional com el Concurs Tenor Viñas (2017, Barce-

lona), Concurs Francisco Araiza (2017, Hermosillo, 

Mèxic), Concurs Alfredo Kraus (2018, Las Palmas), 

entre d’altres. I aquest any ve de guanyar el primer 

premi del prestigiós concurs internacional de cant 

Neue Stimmen 2022, celebrat a la ciutat alema-

nya de Gütersloh. Avui Carles Pachón interpreta 

el Dottor Malatesta, personatge central de Don 

Pasquale. Ho fa acompanyat de la soprano Sere-

na Sáenz, nascuda també el 1995 i amb carrera 

paral·lela, en el paper de Norina. Una combinació 

i una química de què els afortunats vam gaudir en 

el memorable concert del darrer Festival Interna-

cional de Música Clàssica de Sant Fruitós de Ba-

ges. Tanca el repartiment Alessandro Corbelli com 

a Don Pasquale, Santiago Ballerini com a Ernesto, 

David Cervera en el paper de notari i Sonia Aguir-

re com a majordoma. I a les 19 h, puntuals, co-

mença la funció sota la direcció musical del mes-

tre titular Josep Pons (Puig-reig, 1957). El Carles, 

malgrat entrar una mica oscil·lant en l’emissió, es 

va consolidant amb rapidesa i referma, amb gran 

solvència, la seva personalitat escènica i vocal per 

dominar, amb total seguretat i carisma interpreta-

tiu, tota la representació. Un luxe i un Malatesta 

per guardar al record. Bravo! I així ho reconeix un 

públic entregat al final de la representació. I així 

ho viuen, amb admiració i orgull indissimulat, els 

seus veïns navassencs. L’aposta del Liceu amb els 

cantants joves catalans per a l’òpera d’obertura 

de la temporada és una declaració d’intencions. 

Valora l’extraordinari talent emergent de casa, del 

qual el Carles és un exemple destacat. Ens toca a 

aquells que tenim alguna responsabilitat pública 

aprofitar el moment. Perquè, com va dir Malraux: 

“La cultura fa de l’home alguna cosa més que un 

accident de l’univers”. ●

Domènec Orrit
Alcalde de Castellnou 
de Bages i gran aficionat 
a l’òpera

Carles Pachón, 
fruit del talent
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fra valentí serra de manresa és un dels màxims experts en her-
bes remeieres de catalunya. va néixer a manresa l’any 1959 dins 
d’una família catalana tradicional de pagesos i ramaders. va in-
gressar a l’orde dels caputxins l’any 1980. acabada la formació 
inicial, va rebre l’ordenació sacerdotal el 31 de maig de 1987 al 
convent dels caputxins d’arenys de mar. després, va passar al 
convent dels caputxins de sarrià, on resideix actualment 

Fra Valentí Serra 
de Manresa

Per Eli Pagan
Fotos: J. Devesa i NorbertFoto (sic) 

“Les herbes remeires 
s’han de prendre amb 
constància i moderació”
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Els caputxins conserven en el nom el seu 
lloc d’origen. Vostè és Fra Valentí Serra de 
Manresa.
Sí. Els caputxins tenim denominació d’origen. 

Sempre se’ns identifica pel nom del lloc on hem 

nascut. Ve de l’època del fundador: sant Francesc 

d’Assís. Aquí a Manresa hi va haver un caputxí 

molt eminent, el pare Rupert Maria de Manresa, 

fill del carrer Sobrerroca, que va ser el fundador 

del Santuari de Pompeia a l’avinguda Diagonal de 

Barcelona i que durant un temps va ser secretari 

del cardenal Vives i tutor a Roma. 

Vostè és, doncs, manresà. On va néixer? 
Al Barri de les Escodines. 

A casa, els seus pares eren pagesos. 
Sí, jo vinc d’origen rural i el meu germà encara fa 

de pastor. Pastura per la zona de Viladordis i tanca 

el ramat a les Arnaules. Tots manresans i amb una 

forta vinculació al món rural. 

Com va ser la infantesa en aquest entorn ru-
ral dins de Manresa?
La infantesa la vaig passar, com tots els infants, en-

tre la casa i l’escola. Vaig estudiar a l’escola cristiana 

de La Salle. Llavors vaig seguir a l’Institut Lluís de 

Peguera, però va ser a casa on vaig tenir aquest 

contacte amb la terra i el camp. Un contacte de cul-

tura popular que he tingut adormit durant trenta 

anys i ara s’ha desvetllat de nou. Ara m’he convertit 

en un divulgador de les tradicions populars catala-

nes d’arrel rural, monàstica i conventual. Anys en-

rere m’havia dedicat més a la història de la cultura i 

de les institucions. De jove també vaig treballar a la 

Caixa d’Estalvis de Manresa, que ara ja no existeix. 

Llavors vaig fer-me religiós i vaig anar a Arenys de 

Mar, on vaig professar i, després dels estudis, vaig 

rebre l’ordenació sacerdotal d’Arenys de Mar l’any 

1987. D’allà em van destinar al convent de Sarrià 

per fer-me càrrec de l’arxiu, la biblioteca i el museu. 

Com és que decideix fer-se frare? 
Quan hi ha una crida de Déu a la vida religiosa, un 

ha de concretar de quina manera fer-la més viable. 

Quins són els pilars de sant Francesc? 

La regla de sant Francesc és molt senzilla. Té  

12 capítols i està feta de frases de l’Evangeli. 

Per exemple: viure, observar o intentar observar 

l’Evangeli sense interpretacions, de manera humil 

i amb la proximitat amb el poble. 

Vostè és historiador també. 
Després de l’ordenació sacerdotal, els responsa-

bles de la vida caputxina em van dir que havia 

de completar els estudis i em vaig matricular a la 

Universitat de Barcelona. En acabar-los, em van 

demanar que continués la història dels caputxins a 

Catalunya que havia iniciat el pare Basili de Rubí. 

Ell havia començat a estudiar el segle XVIII a Bar-

celona i a partir d’on ho va deixar ell, vaig conti-

nuar-ho jo. La temàtica era la presència caputxina 

a Catalunya des de la Guerra de Successió fins a 

la Guerra Civil. Vaig fer-ho des d’una forma més 

innovadora. La meva tesi va ser esbrinar què pen-

sava un caputxí al segle XVIII. També quins senti-

ments tenia, la seva espiritualitat, la seva manera 

de viure. Això em va portar a estudiar la seva vida 

quotidiana, que després em va portar a estudiar 

la gastronomia, i també què estudiaven, què pen-

saven, què hi havia a les seves biblioteques, etc.

I quina conclusió en va treure?
Tot plegat m’ha portat a veure que les grans per-

sonalitats que han fet la Catalunya contemporània 

han tingut una vinculació amb els caputxins: Ja-

cint Verdaguer, Joaquim Rovira, Josep Maria Folch 

i Torres i altres artistes, escriptors i pensadors. 

D’on surt la idea d’escriure el receptari de 
cuina que ha publicat? 

Un frare de la meva comunitat caputxina em  

va dir: hauries de fer un receptari de cuina. Jo vaig 

dir no em facis fer aquestes coses, i aquest va ser 

el punt d’arrencada d’entrar en una nova dimen-

sió de recerca. Primer va venir el llibre de cuina i 

després el de les herbes remeieres. Les herbes van 

causar molt d’interès. L’ofici d’arxiver no només 

fa que escruti manuscrits, sinó que a dins d’altres 

manuscrits pugui descobrir coses interessants. 

Al convent dels caputxins de Sarrià, on viu, 
també hi fa de jardiner?
El camp de la jardineria sempre m’ha agradat, te-

nir un espai per trencar amb els estudis i, a més a 

més, tenir-ne cura. 

Recentment vostè ha estudiat els pessebres 
catalans. 
Sí, de fet n’he escrit un llibre. Forma part de la cul-

tura popular d’inspiració franciscana. Ara se cele-

braran els vuit segles del primer pessebre. El llibre 

que he escrit parla del simbolisme de les seves fi-

gures. Per exemple, el caganer, tan habitual en els 

pessebres, no és un figura típicament catalana. Ho 

són, per exemple: el pastor que està ajagut bufant 

el foc o el pastor que fa allioli de codony. Perquè 

els pastors menjaven coca després del missa del 

gall i la sucaven amb aquest allioli de codony.

Quan sortirà aquest llibre? 
El llibre ja està escrit, però encara no està a les 

llibreries perquè se n’ha de fer la presentació. Es-

pero poder venir a Manresa a presentar-lo, per 

donar a conèixer el simbolisme d’aquestes figures 

dels pessebres. 

Tornem a les herbes remeieres, de les quals 
vostè és expert. Al jardí del convent les  
cultiva? 

Sí, sí. Hi ha flors, plantes... i també les herbes re-

meieres. Les tinc per si he de preparar alguna xer-

rada o conferència, així les tinc més a mà.

Els caputxins tenen ja un llarga tradició en 
herbes remeieres?
Sí. En els convents dels caputxins hi ha un espai 

reservat per a les herbes remeieres. Unes herbes 

que al llarg de la història han estat al servei de 

la cuina i també de la infermeria dels convents 

caputxins. En aquesta zona també és útil tenir-hi 

algunes arnes d’abelles que pol·linitzen i fecun-

den, això fa que hi hagi més tomàquets, més 

pèsols, etc.

Vostè, precisament, té un llibre sobre les 
abelles?
Sí, vaig treure un llibre sobre la mel. L’abella és 

l’animal domèstic més antic i els primers apicul-

tors van ser les dones, perquè els homes anaven a 

caçar. Com deia Einstein: “Sense les abelles no hi 

hauria humanitat”. 

Quan es comencen a fer servir les herbes re-
meieres? 
El saber més antic és a partir de l’observació que 

feia l’home amb els animals envers les herbes. 

‘‘L’abella és un
animal domèstic 

molt antic.
Els primers

apicultors van
ser les dones.
Sense abelles

no hi hauria
humanitat’’
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Aquesta observació va fer que es comencessin a 

utilitzar. 

Com s’han de prendre les herbes? 
Amb constància i moderació. També s’han de 

saber fer pauses. Mai se’n pot fer un abús per-

què les plantes tenen uns principis actius que 

són molt poderosos i en comptes de fer un bé 

podrien fer-nos un mal si se’n fa un abús. S’ha 

de tenir un coneixement perquè hi ha herbes 

nocives i tòxiques que podrien ser mortals. I per 

prendre-les cal tenir un assessorament d’un met-

ge que entengui en medicina natural o bé dels 

herbolaris, que temps enrere duien a terme una 

medicina de proximitat. Potser una planta que va 

bé per a tothom a un pacient concret no se li 

pot administrar perquè potser és al·lèrgic o el seu 

sistema digestiu no l’assimila correctament. S’ha 

d’estudiar cada persona, i antigament els herbo-

laris tenien aquesta funció de tenir un contacte 

proper amb la persona. 

Mai, però, com el substitut de la medicina... 
És una alternativa. La medicina és una ciència molt 

important que ha aconseguit sintetitzar els princi-

pis actius de les plantes. Depenent de la malaltia, 

si es pren la planta de manera perseverant i en 

la quantitat necessària, potser no cal prendre res 

químic. Tot i això, les malalties greus no es poden 

curar amb aigua d’herbes. 

Segurament abusem dels fàrmacs. Si tenim 
un mal de cap, sabem la pastilla que hem de 
prendre, però no quina herba.
Depèn, però hi ha diversitat de mals de cap, si te’l 

provoca per una mala digestió o un mal funciona-

ment del fetge, cal prendre una cosa o una altra. 

Cal saber-ne l’origen i sobretot l’herbolari ha de 

veure cada cas i cada persona. 

Què podria prendre una persona en el seu 
dia a dia, per exemple, ara que ja som a la 
tardor?
Per exemple, saüc. És un depuratiu de l’organisme 

que a través de la suor i de l’orina elimina les to-

xines i ens prepara per evitar els refredats. És un 

protector bronquial. 

Tot aquest coneixement es troba en els seus 
llibres?
Bé, és en els textos que recullo i dono a divul-

gar en els meus llibres. Hi ha plantes que s’han 

utilitzat sense interrupció des de l’edat de pedra 

perquè l’home les ha seguit trobant i els ha donat 

utilitat. 

Per acabar, quin és el seu dia a dia a Sarrià? 
Com el dels altres frares, jo visc en comunitat. A 

part de les tasques a l’arxiu i d’escriure, també n’hi 

ha d’altres que són al servei de la comunitat, com 

la de tocar els timbres perquè la gent es desperti, 

obrir l’església, preparar la sagristia per fer la mis-

sa conventual, entre d’altres. Després de la missa i 

d’esmorzar, a les vuit em poso a treballar fins a la 

pregària del migdia, a quarts de dues. Després de 

dinar, faig de jardiner per esbargir el cap i després 

torno a treballar. A mitja tarda vaig a col·laborar amb 

una parròquia del carrer Aragó, i quan torno fem les 

pregàries del vespre, sopem i a dormir. El diumenge 

canvia una mica perquè vaig a la Catedral i ajudo a 

confessar. Tinc un dia a dia molt intens. ●
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L
’actriu i locutora de ràdio Maria Matilde 

Almendros Carcasona ja forma part des 

del dilluns 10 d’octubre de la Galeria de 

Manresanes i Manresans Il·lustres, en un 

acte solemne que es va portar a terme al Saló de 

Sessions del consistori manresà, presidit per Tània 

Verge, consellera d’Igualtat i Feminismes, i per l’al-

calde de Manresa, Marc Aloy.

Tània Verge va voler destacar l’esperit emprenedor 

d’Almendros en una època franquista, molt dura 

per als catalans i més encara per a les dones que 

volien treballar en ràdio o teatre, mons marcada-

ment masculins.

L’alcalde de Manresa va parlar de la importància 

de visualitzar les dones que al llarg de la historia 

han lluitat igual que els homes, però el paper en la  

societat de les quals ha quedat relegat a l’oblit. Per 

això, és important donar-lo a conèixer.

A l’inici de l’acte va fer un parlament Pilar Goñi, 

comissària del centenari de l’homenatjada i mem-

bre de la comissió formada per El Galliner, Ràdio 

Manresa i el Col·legi de Periodistes de la Catalunya 

Central, que, juntament amb l’Ajuntament de Man-

resa, han treballat per la commemoració del cente-

nari. Goñi va parlar de l’empoderament de la dona, 

característica que Almendros sempre va mostrar a 

través del micròfon i de l’escenari.

Seguidament, l’alcalde de Manresa va demanar a 

Joan Morros d’El Galliner i a Maria Carme Brugués, 

en representació de la família de l’homenatjada, 

que descobrissin el quadre que lluirà a la Galeria de 

Manresanes i Manresans Il·lustres, i la historiado-

ra Conxita Parcerissas va glosar la figura d’aquesta 

manresana amb una vida peculiar, gairebé argu-

ment d’una obra de teatre.

A continuació, la regidora de Cultura del consistori 

manresà, Anna Crespo, va llegir l’acord de conces-

sió de la distinció i es va procedir a la col·locació 

del retrat de M. Matilde Almendros Carcasona, de 

la pintora Kasia Uminska, a la Galeria de Manresa-

nes i Manresans Il·lustres per part de l’alcalde de 

Manresa, Enric Badia, del Col·legi de Periodistes de 

la Catalunya Central, i de la familiar, Maria Carme 

Brugués. 

Francesc Gasol, en representació de la família, va 

dir unes paraules recordant la figura d’Almendros 

en el vessant més entranyable com a filla, tieta, co-

sina i, sobretot, com a gran dona.

Per acabar l’acte, el grup sardanista manresà Din-

tre el Bosc va ballar la sardana “Les quatre veus”, 

de Joan Lluís Moraleda, dedicada a Almendros. En 

aquesta ocasió, es va voler que la dansa fos inter-

pretada per sis dones mares, emprenedores i em-

poderades de la colla.

El centenari de Maria Matilde Almendros està orga-

nitzat per l’Institut Català de les Dones, l’Associació 

Catalana de Dones Periodistes, el Col·legi de Pe-

riodistes de la Catalunya Central, l’Ajuntament de 

Manresa, Ràdio Manresa i El Galliner. ● 

Maria Matilde Almendros Carcasona  ja forma part 
de la Galeria de Manresanes i Manresans Il·lustres

fòrum 10 homenatja 
almendros a Puig-reig

Fòrum 10 de Puig-reig, un dels pocs espais de 

debat periodístic de la Catalunya Central, té a 

punt la nova edició per a la propera tardor amb 

una protagonista especial, la manresana Maria 

Matilde Almendros, dona de teatre i de ràdio, 

que aquest 2022 es recorda en l’any que hauria 

complert cent anys.

L’edició d’aquest 2022 dels debats comuni-

catius s’emmarca en la idea “Experiències de 

comunicació i digitalització en temps d’incer-

tesa”. La primera conversa es fa el divendres 

dia 4 novembre, a les 20 h del vespre, amb els 

periodistes Enric Frigola, amic i company d’Al-

mendros a Ràdio4, i Pilar Goñi, comissària de 

l’exposició sobre Maria Matilde Almendros. 

Frigola i Goñi parlaran de l’actriu i locutora i 

presentaran l’exposició amb plafons sobre la 

biografia de la manresana. Després hi ha una 

entrevista a la periodista Patricia Plaja, portaveu 

del Govern de la Generalitat Catalunya.

El divendres 11 novembre, Festa de Sant Martí, 

a les 20 h del vespre el periodista de TV3 Manel 

Alías ens parlarà de Rússia, un gran escenari, i 

coneixerem el seu nou llibre.

El divendres 18 novembre el periodista de TV3 

Xesco Reverter parlarà de la seva experiència 

als Estats Units d’Amèrica i presentarà el seu 

llibre. El divendres 25 de novembre, els prota-

gonistes seran Saul Gordillo, ara periodista de 

8TV i autor d’un nou diari digital, i Jordi Marga-

rit, president de Ràdio Associació de Catalunya 

i vocal del Col·legi de Periodistes de Catalunya, 

que parlaran de “Què entenem avui per comu-

nicació en ràdio i televisió i Internet”. Aquest 

dia hi haurà un tercer protagonista, Jordi Del 

Rio, director general de Mitjans de Comunica-

ció de la Generalitat. Els actes els presenta el 

periodista Josep Genescà. ●

La comissió organitzadora, la pintora Kasla Uminska i la família Almendros amb l’alcalde de Manresa i la consellera 
verge davant el quadre de l’homenatjada

Tània verge i Marc Aloy van penjar el quadre
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Les periodistes de les comarques gironines 

Núria Riquelme, Àngels Bronsoms i Carme 

Minobis van posar en relleu el llarg camí 

que han fet les dones periodistes i el que 

queda per fer per aconseguir la igualtat en 

un món marcadament masculí en els alts 

càrrecs de les redaccions, les direccions de 

ràdio i de televisió.

Va ser en el decurs de la xerrada que va 

impartir Pilar Goñi, comissària del Centena-

ri de Maria Matilde Almendros Carcasona 

i que es va portar a terme a l’Espai Santa 

Caterina de la Generalitat de Catalunya 

a Girona el 28 de setembre. L’acte va ser 

organitzat per l’Institut Català de les Dones en col·laboració amb la de-

marcació del Col·legi de Periodistes a les comarques gironines. L’exposició 

d’Elvira Altés en l’Any Almendros va complementar les explicacions sobre 

la figura d’Almendros per part de Pilar Goñi com una dona empresària, 

lluitadora pels drets femenins en els mitjans de comunicació i en el teatre. 

Durant la xerrada Carme Minobis, germana de la desapareguda Montser-

rat Minobis, va destacar el paper d’Almendros en la lluita per la llengua 

catalana i la cultura del nostre país. ●

Parlem de la figura de Maria Matilde almendros Carcasona a Girona

NovEMbrE 2022 · FReQüèNCiA · esPECIAL MArIA MATILDE ALMENDros

15a EDICIÓ

Si ets alumne de 3r o 4t d’ESO, 
Batx. o CFGM, inscriu-te fins al 
31 de gener de 2023 a:

www.amicficcions.cat
Participa i guanya!

FEM DE 
L’ESCRIPTURA 
UN JOC...

PlayStations iPads
Llibre electrònic

Organitza:

Amb la col.laboració de:

Amb el suport de:

iPhones Auriculars 
sense fils

Les periodistes gironines amb la comissària Pilar Goñi durant la xerrada

La Coordinadora de Grups de Teatre
amateur a la Catalunya Central a  

l’Off de la Mediterrània
La Coordinadora de Grups de Teatre Amateur a la Catalunya Central va 

participar a la 25a Fira Mediterrània a Manresa el 9 d’octubre en el oFF i 

en una lectura dramatitzada de La senyora Florentina i el seu amant Ho-

mer. Va ser un homenatge a la figura de la gran dama del teatre i senyora 

de la ràdio Maria Matilde Almendros Carcasona, en el seu centenari.

L’acte va tenir lloc al Conservatori Muncipal de Música, on vuit actors i 

actrius van posar a l’escena les vicissituds de Florentina, una dona que viu 

amb els ulls del seu enamorat casat i amb dos fills. Les veïnes i una mi-

nyona, la Serafina, comparteixen amb ella la vida dels altres amb un final 

força sorprenent. Sota la direcció d’Àngels Torrents, la lectura va ser una 

hora i mitja d’un bonic text de la gran autora catalana Mercè Rodoreda. ●
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Més informació i presentació 
de candidatures:
Fundació Universitària del Bages
Av. Universitària, 4-6, 
08242 Manresa
T. 93 877 41 79
www.umanresa.cat
festesdelallum@umanresa.cat

Avui, com al segle XIV, 
l’actitud marca la diferència

Premi 
Séquia
2023

Per primera vegada des que es regis-

tren els animals domèstics a Man-

resa, el 2021 es va tancar a 31 de  

desembre, amb més animals domès-

tics censats a la ciutat que infants de 

0 a 5 anys, o sigui, de menys de 6 

anys, en una tendència que s’havia 

anat precipitant durant els darrers 

deu anys, però que s’ha accelerat, 

sobretot el darrer, amb el punt àlgid 

de la pandèmia de covid. A 31 de de-

sembre de 2021, Manresa tenia cen-

sats 4.943 animals domèstics, 3.558 

gossos, 1.353 gats i 2 fures, mentre 

que, a la mateixa data, la població 

menor de 6 anys era de 4.193, o sigui, 

exactamen 750 infants menys que 

animals domèstics. Tot i que l’evolu-

ció de les dades al llarg dels darrers 

deu anys ja indicava un apropament 

gradual dels dos registres, la inscrip-

ció massiva d’animals domèstics al 

cens municipal durant l’any 2021 ha 

provocat que aquest cens hagi supe-

rat el d’infants menors de 6 anys, i ho 

hagi fet amb escreix. 

De fet, aquest 2021 va ser el primer 

any de la història dels registres que 

el nombre de nous animals domèstics 

censats, 846, superava el de naixe-

ments i noves inscripcions al cens de 

menors d’1 any, 592. A 31 de desem-

bre de 2021, Manresa tenia censats 

3.558 gossos, 1.353 gats i 2 fures. El 

comportament en els darrers anys de 

les dades de gossos i gats gairebé ha 

estat paral·lel, els primers tripliquen 

els segons, tot i que en els darrers dos 

anys els felins han guanyat terreny. 

Les fures censades a la ciutat sempre 

han estat anecdòtiques, entre 0 i 2, 

segons l’any. ●

L’empresa osonenca TESEM és la 

guanyadora del 43è Premi Guillem 

Catà dels Enginyers Industrials de 

la Catalunya Central. El jurat va de-

cidir donar aquest guardó a aques-

ta empresa ubicada a Torelló pel 

desenvolupament d’un procés mul-

titecnològic en el disseny i fabrica-

ció de productes personalitzats i 

d’alta qualitat, principalment per al 

sector de la perfumeria i la cosmè-

tica. TESEM és líder en la fabricació 

i en el muntatge de components 

de metall i plàstic per a embalatge 

de luxe. L’empresa està especialit-

zada en la producció, el muntatge 

i les decoracions de components 

per a diversos mercats, principal-

ment per a perfumeria i cosmètica 

prestige. ●

La Vila d’Argençola de Castellnou de 

Bages va viure el 8 d’octubre una es-

pectacular jornada amb motiu de la 

celebració del centenari de la trans-

formació que va fer-li l’industrial bar-

celoní Manuel Saldrigas. El nombrós 

públic participant, que dies abans ja 

havia esgotat les places disponibles, 

va ser rebuts a l’entrada de la Vila per 

fer un recorregut pels espais nobles de 

la casa. Ja a la terrassa, es va presen-

tar el segon número de la col·lecció 

Inèdits, editada per l’Ajuntament de 

Castellnou, titulat La Vila d’Argençola. 

El somni wagnerià del besavi, a càrrec 

del seu autor, Raimon Jordi, després 

de la presentació de l’alcalde, Domè-

nec Òrrit. Posteriorment, a la cotxera 

de la casa, els assistents van gaudir 

de l’extraordinari concert Wagner a 

la Vila d’Argençola que van oferir el 

tenor Roger Padullés acompanyat al 

piano per Alan Branch, un recorregut 

per moments cabdals de la música de 

Wagner vinculats a espais i paisatges 

de la Vila. ● 

Manresa té més animals 
domèstics censats que infants

L’empresa TESEM guanya el 
43è Premi Guillem Catà

Argençola celebra 100 anys 
de transformació

El jurat durant la reunió per decidir el guanyador d’aquesta 43a edició
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Mercadona aposta per les propietats 
probiòtiques del quefir natural  
i de coco per tornar a la rutina

M
ercadona, companyia de super-

mercats físics i de venda online, 

ofereix als “Caps” (clients) quefir 

natural 0 % matèria grassa i quefir 

de coco per satisfer la demanda dels qui busquen 

les propietats probiòtiques d’aquest producte de 

maneres diferents. El quefir natural 0 % matèria 

grassa és una solució sense sucres afegits, desna-

tada, líquida, fàcil i ràpida de consumir sola o com 

a base per fer batuts amb fruites i cereals. Pel que 

fa al quefir de coco, és la primera solució vegetal 

bevible que ofereix Mercadona, endolcida amb 

atzavara, i especialment indicada per a vegans i 

vegetarians, apta per als intolerants a la lactosa  

i al·lèrgics a la proteïna de la llet.

Aquestes varietats de quefir natural i de coco 

les elabora el Proveïdor Totaler* Productes del 

Moianès a les seves instal·lacions de Moià (Barce-

lona).

 

›› Màxima qualitat al millor preu ‹‹
El 1993 Mercadona va posar en marxa l’estra-

tègia SPB (Sempre Preus Baixos), després d’ob-

servar i constatar que els productes que més 

es venien eren els que tenien una màxima qua-

litat al millor preu, sempre per aquest ordre, 

i no canviaven de cost constantment. Durant 

tots aquests anys, no ha deixat d’apostar per 

la qualitat, que és un dels reptes principals als 

quals s’enfronten diàriament tots els departa-

ments de la cadena i l’impuls de la qual repre-

senta una oportunitat clara per poder conti-

nuar oferint al “Cap” (client) productes, un per 

un, diferencials.

Tot això es duu a terme a través d’una estratègia 

que fomenta el consum conscient i crític, que es 

guia per criteris socials i mediambientals, i que 

persegueix un objectiu clar: garantir un consum 

de productes de la màxima qualitat amb el 

mínim impacte possible. ●

aquestes begudes ofereixen la millor solució per a qui busca gaudir d’un producte sense sucres afegits i 
0 % de matèria grassa o per als qui prefereixen una beguda vegetal sense llet ni derivats d’origen animal

Josep Vidal Oscar Jodar`
Carles 
  Jodar`

  Norman
Lopez`

Viu el BAXI Manresa 
a Radio Manresa amb `

PatrocinadorsPatrocinadors
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›› ON és I quINa HIsTòrIa Té
Agramunt és un municipi de la comarca 

de l’Urgell, que consta de sis unitats de 

població. Agramunt és la població capda-

vantera de la Ribera del Sió, situat en el punt 

de confluència de l’Urgell, la Segarra i la 

Noguera. Té com a eix el riu Sió, en direcció 

est-oest. És la segona vila en importància 

de la comarca de l’Urgell, i està situada al 

nord de la comarca. És una vila industrial, 

de serveis i agrícola, molt coneguda per 

les seves fàbriques de torró i xocolata. Són 

importants també les seves indústries metal-

lúrgiques. La conquesta de la vila va tenir 

lloc l’any 1070 a càrrec d’Ermengol IV d’Ur-

gell. El 1163 li va ser concedida la carta de 

població.

Durant la Guerra dels Segadors la ciutat 

va ser conquerida primer per les tropes de 

Castella, ocupada per tropes franceses l’any 

1644, i presa de nou per les castellanes 

el 1646. Durant la Guerra de Successió va 

caure en mans de les tropes de Felip V l’any 

1711. Des del 1810 fins al 1814 va estar ocu-

pada per tropes franceses emmarcada en el 

context històric de la Guerra de la Indepen-

dència Espanyola.

El topònim d’Agramunt apareix docu-

mentat per primera vegada al segle XI amb 

la mateixa forma d’Agramunt. D’entrada, 

sembla un simple compost del llatí acre, 

‘escarpat’, i mons, ‘turó’. De tota manera, 

Joan Coromines observà que la ciutat està 

situada només nou quilòmetres al nord del 

poblat ibèric del Molí d’Espígol, generalment 

identificat amb la població d’Atanagrum.

›› LLOCs D’INTErès

› El Pou de Gel d’agramunt
També anomenat els Dipòsits, va ser utilitzat 

durant molts anys per guardar el gel que els 

habitants d’Agramunt necessitaven per mantenir 

frescos els aliments a falta de neveres i congela-

dors. Es tracta d’una construcció de base circular 

de 9 metres de diàmetre i acabada en volta esfè-

rica amb una alçada total de 9 metres des de 

la base, folrada de pedra treballada i situada a  

10 metres de profunditat. L’accés al pou va quedar 

anul·lat amb els moviments de terres que es van 

fer al Parc del Convent i, per aquest motiu, l’Ajun-

tament d’Agramunt a través de la seva Regidoria 

de Cultura va dur a terme la rehabilitació d’aquest 

espai gràcies a voluntaris que han dedicat les 

seves hores a buidar-lo de runa. 

› L’Espai Guinovart
És un centre d’art contemporani a Agramunt. 

Josep Guinovart va voler crear un espai per a 

la creació i la promoció de l’art contemporani i, 

alhora, un espai amb la seva obra exposada per-

manentment. La seva obra gira al voltant d’Agra-

munt, el territori, el paisatge i la gent.

›› aCTIVITaTs EN faMíLIa
Agramunt és la vila del torró i de la xocolata a la 

pedra, els productes artesanals que li donen una 

gran rellevància. Una gran tradició que es remunta 

a l’edat mitjana, i és l’escenari, cada tardor, de la 

Fira del Torró. Conèixer el procés d’elaboració del 

torró i la xocolata a la pedra, visitant les diferents 

fàbriques de torrons d’Agramunt, és molt bonic 

de veure i de conèixer.

A Agramunt hi ha quatre fàbriques de torrons i 

xocolates amb Indicació Geogràfica Protegida. 

Està obert fins al desembre i permet comprar els 

productes nadalencs als quatre llocs. 

›› fEsTIVITaTs
La Fira del Torró i la Xocolata a la Pedra es remunta 

a l’any 1988 quan, a iniciativa del Foment Pro-

Mercat d’Agramunt i Comarca, es va organitzar 

un mercat dedicat al torró. La bona acollida que 

va tenir la iniciativa va animar els organitzadors a 

obrir la participació en altres sectors i el 12 d’oc-

tubre de l’any següent, el 1989, va començar la 

tradició, i es va celebrar la primera Fira del Torró i 

de la Xocolata a la Pedra. De llavors ençà, la fira ha 

evolucionat i actualment és un punt de referència 

dins el calendari firal de les Terres de Lleida.

›› GasTrONOMIa
Destaca el Torró d’Agramunt, que és un torró ela-

borat al municipi amb avellanes o ametlles, sucre, 

mel i clara d’ou, presentat en tauletes rodones 

o entrapanades rectangulars de pa d’àngel de 

diverses mides i pesos. La primera menció escrita 

data del 1741. És reconegut amb la Indicació Geo-

gràfica Protegida pel Departament d’Agricultura 

des del 2002. ●

›› COM arrIBar-HI
Les següents vies de trànsit tenen rutes que 
passen a prop d’Agramunt. En vehicle privat, 
via A-2, LV-3231. Hi ha una estació d’autobús 
a prop d’Agramunt. A 8 minuts del centre de 
la població. Bus: 501, L0415.  

Agramunt,
la terra del
torró català 



La unitat d’Atenció a la dona i la  
infància de la Clínica Sant Josep és 
una unitat especialitzada amb una 
llarga trajectòria dedicada a la dona,  
la maternitat i els infants. 

Compta amb un ampli i qualificat equip 
de professionals obstetres, ginecòlegs, 
llevadores, fisioterapeutes del sòl 
pelvià, pediatres i especialistes de les 
diferents subespecialitats pediàtriques. 

Tu 
i els teus...
en bones 
mans

C/ Caputxins, 16. Manresa     ˜     T. 93 874 42 98     ˜     www.clinicasantjosep.cat

No cal anar lluny per trobar els millors

Pediatria 

URGÈNCIES PEDIÀTRIQUES  
LES 24 HORES ELS 365 DIES DE L'ANY 

Ginecologia i obstetrícia Llevadores
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 Elaboració
Talla el pa a laminetes molt fines i posa a escalfar un litre d’aigua.
Aboca l’oli d’oliva a la paella i fregeix els alls pelats i tallats a trossos 
gruixuts, fins que es daurin.
Afegeix-hi el pebre vermell i, abans que s’ennegreixi, afegeix-hi 
el pa i remena’l juntament amb l’oli i els alls perquè es fregeixi 
lleugerament.
Incorpora l’aigua bullent i la sal, i deixa que es cogui a foc lent 
durant uns 10 minuts aproximadament.
Passa-ho tot per la batedora fins que adquireixi la textura d’una 
crema fina.
Serveix-la en bols, decorada amb el cibulet i les fulletes de julivert.

Variants
Pots enriquir aquesta recepta per elaborar una variant suculenta 
de la sopa d’all clàssica. Per fer-ho, salta les puntes d’uns espàrrecs 
de marge i un tomàquet ratllat juntament amb els alls. També 
pots afegir-hi una branqueta de farigola a l’aigua de cocció per 
aromatitzar-la.

 Elaboració
Pela i trosseja les patates.
Pela les cebes i talla-les a la juliana.
Renta i trosseja, preferiblement amb les mans, l’enciam i els espinacs.
En una olla escalfada a foc suau, cou la ceba amb les 4 cullerades 
d’oli d’oliva durant 5 minuts. En escalfar-la, la ceba donarà millor gust 
a la crema que si la bulls directament.
Un cop feta la ceba, afegeix la patata trossejada i cou-la 
uns 5 minuts més. 
Incorpora-hi l’enciam i els espinacs trossejats, salpebra el conjunt al 
gust i cobreix-lo amb un litre d’aigua. De seguida apuja el foc.
Un cop hagin bullit les patates 20 minuts, afegeix-hi la nata vegetal i 
tritura-ho tot fins que quedi ben fi.
Cal passar la crema pel colador xinès i deixar-la reposar.
Serveix la crema amb un rajolí d’oli d’oliva, una fulla d’enciam per 
decorar i el cibulet, rentat i picat, per sobre.
En trossejar l’enciam i els espinacs amb les mans, en lloc d’un ganivet, 
evites que les fulles s’oxidin ràpidament.
Pots enriquir aquesta recepta repartint-hi per sobre unes llavors de 
carbassa o de sèsam, que a més a més li donaran un toc cruixent, 
o una mica de llevat nutricional, si vols donar-hi un lleuger gust de 
formatge.

Reina contra el fred, 
les cremes saludables

 6 grans d’all

 150 g de pa dur

 100 ml d’oli d’oliva verge extra

 1 cullerada de sal marina

  1 cullerada de pebre vermell 
dolç

 unes fulles de julivert

 unes branquetes de cibulet

 500 g de patates

 300 g d’enciam

 300 g d’espinacs

  2 cebes, pelades i tallades  
a la juliana

 200 ml de nata vegetal

 4 cullerades d’oli d’oliva

 unes fulletes de cibulet

 pebre

 sal
 Ingredients

 Ingredients

Crema fina de sopa d’all Crema d’enciam i espinacs

A 
mesura que el fred es va fent cada cop més viu, a l’hora d’alimen-

tar-nos de manera sana i saludable amb verdures, ens ve més de 

gust una crema calentona per combatre les baixes temperatures. 

Les cremes són una deliciosa manera de gaudir de tota mena de 

verdures, que a més pots combinar fàcilment amb fruites, cereals o llegums. 

Aquestes cremes de verdures que et proposem et solucionen un primer plat al 

migdia o, fins i tot, un sopar ràpid i lleuger. Les pots deixar preparades i conser-

var-les, i així ja tens el plat preparat quan arribes a casa. Només cal escalfar-lo.

Crema d’all, crema d’enciam amb espinacs, crema de porros i poma, crema de 

blat de moro amb naps i grelos... Com veus, les opcions per preparar cremes  

de verdures són infinites. Combinant diversos ingredients en una mateixa 

crema, obtenim saborosos resultats carregats de vitamines. A gaudir! ●

L’all té innombrables propietats per a la salut. En 
destaca l’efecte beneficiós per a la microbi-

ota intestinal, gràcies a la fibra soluble que 
l’alimenta i als principis actius que afavo-
reixen el control dels bacteris intestinals 
potencialment patògens.
A més, els compostos ensofrats de l’all, 
l’alicina i l’alleno, afavoreixen la bona cir-

culació de la sang i prevenen la formació 
de trombes. Un estudi recent va descobrir, 

a més, que, gràcies a aquestes substàncies, 
l’all protegeix el cervell davant de malalties dege-

neratives com el Parkinson i l’Alzheimer. En aquesta recepta, l’all va 
acompanyat d’oli d’oliva, ric en polifenols antioxidants i en vitamina E. 
Els àcids grassos monoinsaturats són els més adequats per mantenir el 
colesterol sota control. El pa dur contribueix a fer que la crema sigui 
energètica, gràcies als hidrats de carboni. Tria un pa integral de veritat, 
de molla densa. No llencis les restes de pa dels àpats, recorda que tens 
aquesta recepta per aprofitar-los!

L’enciam és un aliment lleuger i saciant molt 
aconsellable en l’excés de pes i la hipertensió, 

sempre que s’esculli un amaniment baix en 
greixos i amb poca sal. T’aporta àcid fòlic, 
vitamina C i una petita quantitat de gran 
varietat de minerals. A més, és una bona 
font de fibra. La majoria mengem l’enciam 
en amanida, però té moltes més possibili-

tats, com podem veure en aquesta crema 
de verdures. S’hi afegeix el poder de l’espi-

nac, un superaliment que ens aporta ferro i vita-
mines antioxidants. Ens aporta només 247 calories, 

que venen dels seus 26 grams d’hidrats de carboni, fins a 8 grams de 
proteïnes i 12 grams de greixos, tots saludables.



Tot un món a les teves mans
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Com et dius?

E
l nom Andreu significa “el que és fort i 

valent”. També es pot traduir com “l’home 

viril” o “aquell que posseeix la força”. 

Andreu és un nom que té un origen grec. 

És un home amable, responsable i disposat a 

assumir els reptes que es presentin. Té una gran 

creativitat i un do de lideratge innat. També és 

observador i li agrada tenir una perspectiva clara 

del que vol a la vida.

En l’àmbit laboral, és possible que es decanti per 

les arts i la literatura. Igualment, és molt pro-

actiu, per la qual cosa sempre estarà participant 

en diferents activitats. Els que es diuen Andreu 

són metòdics i organitzats, per la qual cosa solen 

col·locar-los al capdavant dels projectes perquè els 

resultats siguin els millors.

En l’amor és encantador i romàntic, cosa que fa 

que moltes persones s’hi sentin atretes. A més, 

també és detallista i li agrada mantenir viva la 

relació.

És normal que Andreu vulgui tenir fills i una família 

pròpia, però no és de les persones que tenen 

molts amics, ja que li costa una mica socialitzar. 

Tot i així, un cop s’obre i el coneixen, és un home 

atractiu i encantador.

Entre els famosos que porten aquest nom desta-

quem Andrés Pajares, reconegut director, actor i 

guionista de cinema i televisió, o Andrea Bocelli, 

músic, cantant d’òpera i compositor italià que ha 

guanyat premis internacionals.

El santoral catòlic assenyala el 30 de novembre 

com el dia d’Andreu en homenatge a l’apòstol 

sant Andreu. 

La popularitat del nom d’Andreu és molt elevada 

al nostre país. Hi ha uns 114.762 homes que 

porten aquest apel·latiu. 

ON ES POT VEURE LA IMATGE 

Situat a la serra de Capela, molt a prop de la 

localitat de Cedeira, trobem aquest preciós 

poble que, tot i tenir molt pocs habitants, té un 

dels tresors més visitats de Galícia, el santuari de 

Santo André de Teixido. És el segon santuari més 

important de Galícia, després de Santiago de 

Compostel·la. ●

30 de novembre
  andreu Andreu

Curiositat
“A SANTO ANDRé DE TEIxIDO VAI DE MORTO O QUE NON FOI DE VIVO”
la llegenda explica que l’apòstol sant andreu es va aixecar un matí amb una 
tristesa enorme perquè el seu temple estava en un lloc tan amagat que no 
atreia els pelegrins, que preferien anar a visitar el temple de l’apòstol sant 
jaume. sant andreu vagava pels camins ple de tristesa i va ser aquí on se li 
va aparèixer déu i li va preguntar què li passava. déu es va assabentar del 
problema de la seva tristesa i li va fer una promesa: “Prometo que ningú 
entrarà al regne del cel sense haver-te visitat abans. si no ho fa de viu, ho 
farà de mort”.
“LA FONT DELS TRES BROLLADORS”
És una font on es demanen desitjos al sant. Primer cal demanar el desig. 
segon cal beure aigua dels tres brolladors de la font. i finalment llançar-hi 
una molla de pa.
si la molla flota, el sant et concedirà el desig; si per contra s’enfonsa, aquest 
desig mai no s’arribarà a complir.
HERBA DE NAMORAR Y xUNCOS DE BEN PARIR
Als voltants de Santo André de Teixido tenim la sort de trobar dues plantes 
màgiques, per aquest motiu moltes persones s’hi dirigeixen per trobar 
l’amor, quedar-se embarassades o tenir un bon part.
El 30 de novembre, que és la festivitat de sant Andreu, hi ha una eucaristia 
al santuari de Santo André de Teixido on es treu l’apòstol en processó acom-
panyat de música originària.



Mémora és la funerària a Manresa i el Bages reconeguda per la qualitat dels 
seus professionals. La que té el respecte, la serenitat i la sensibilitat amb les 
famílies com a prioritat. 

QUAN ACOMIADES  UN ÉSSER ESTIMAT 
NECESSITES PROFESSIONALITAT.

900 231 132 (24 h)
www.memora.cat

TRIA Mémora Manresa, 
experiència, servei i professionalitat.
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L
a reutilització d’aigua proveeix recursos 

hídrics alternatius que permetran abordar 

l’adaptació al canvi climàtic al Mediterrani, 

però també a països del centre i nord d’Eu-

ropa que ja pateixen estrès hídric, a més d’oferir 

oportunitats en circularitat i la possibilitat de pro-

porcionar energia i materials, en alguns casos, 

d’acord amb les conclusions del congrés Water 

Reuse, amb la participació d’Eurecat.

La tecnologia ja és madura per a la reutilització, 

tot i que encara hi ha espai per a la innovació en 

sistemes de tractament més eficients i en nous sis-

temes de moritoratge de la qualitat de l’aigua, per 

exemple, d’acord amb les conclusions del congrés, 

que apunten també que la tecnologia no pot anar 

sola, sinó que ha d’anar de la mà de la governança 

i dels aspectes socials i econòmics per tal que arribi 

a tothom amb el seu màxim potencial.

L’esdeveniment, que està considerat un dels fò-

rums de referència sobre la reutilització de l’aigua, 

s’ha organitzat amb el suport de la Catalan Water 

Partnership (CWP), el clúster català per a l’ús soste-

nible de l’aigua i del Consorci d’Aigües Costa Brava 

Girona (CACBGi), amb la col·laboració d’Arup i del 

centre tecnològic Eurecat.

En paraules del director de l’Àrea de Sostenibilitat 

d’Eurecat, Miquel Rovira, que va obrir el congrés, 

“les aigües residuals en lloc de ser abocades po-

den ser regenerades per a la seva reutilització en 

determinats usos que requereixen diferents quali-

tats, com ara en la indústria per refrigerar, per al 

regadiu agrícola i de zones enjardinades, per a la 

neteja de carrers als municipis i també per a usos 

ambientals, entre d’altres, i no és necessari arribar a 

la qualitat de l’aigua potable amb l’estalvi energètic 

consegüent”.

“De les aigües residuals en podem extreure en al-

guns casos energia i matèries valuoses, com ara 

nutrients”, subratlla Miquel Rovira, que posa en 

relleu que “el cicle de l’aigua té un vincle molt im-

portant amb l’energia, dins de l’anomenat nexe 

aigua-energia”.

“Si implementem esquemes de gestió de l’aigua 

apropiats, a més de disposar de més recursos hí-

drics, estalviarem energia, un fet que també contri-

buirà a la mitigació del canvi climàtic i a fer front a 

la crisi energètica”, afirma.

WATER REUSE EUROPE, 
UN fòRUM DE REfERèNcIA SObRE 

LA REUTILITzAcIó DE L’AIGUA

El Water Reuse Europe Conference and Exhibition 

va abordar la reutilització de l’aigua des de la 

perspectiva de la innovació en economia circular i 

resiliència climàtica, focalitzada a diferents sectors 

econòmics. En aquest sentit, els experts partici-

pants van examinar les últimes innovacions en re-

generació i reutilització d’aigua, en un context on la 

sequera deguda al canvi climàtic posa de manifest 

la problemàtica que suposa l’escassetat d’aquest 

recurs i la necessitat d’innovació.

El Congrés, que va tractar d’aspectes com la reuti-

lització en entorns urbans, aplicacions potables, la 

protecció de la salut pública i l’aplicació d’innova-

cions basades en la natura i també solucions per a 

les indústries, ha aplegat especialistes, desenvolu-

padors, líders del sector, proveïdors de solucions i 

de tecnologia, responsables polítics, investigadors, 

usuaris finals i consultors, que van compartir les se-

ves experiències i perspectives a escala europea. ●

Millorem i incrementem 
la competitivitat, el progrés 
i la capacitació tecnològica 

d’empreses i altres organismes, 
mitjançant projectes conjunts, 

serveis tecnològics avançats 
i la transferència 

de tecnologia.

Plaça de la Ciència, 2  ·  08243 Manresa (BCN)  ·  Tel. 93 877 73 73  ·  www.eurecat.org
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La reutilització d’aigua proveeix recursos hídrics alternatius
que permetran abordar l’adaptació al canvi climàtic
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www.controlgroup.es

Sage 200cloud es la solución de gestión para 
pymes que quieren tener perfectamente 
conectadas todas sus áreas de trabajo.
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/// fARMÀcIA DE GUÀRDIA ///
NOVEMBRE

 1 Dimarts 2 Dimecres PRADELL, JORDI sant Josep, 54 938770018

 2 Dimecres 3 Dijous ROS Passeig Pere III, 73 938730157

 3 Dijous 4 Divendres SOLÉ Plaça Major, 12 938720742

 4 Divendres 5 Dissabte SALA sant Miquel, 10 938721767

 5 Dissabte 6 Diumenge SERAROLS, Mª DOLORS Gr. La balconada, 
938743957

 6 Diumenge 7 Dilluns SERAROLS, SÍLVIA sant Maurici, 53 938776618

 7 Dilluns 8 Dimarts SUbIRATS saclosa, 31 938750160

 8 Dimarts 9 Dimecres TRAPÉ sobrerroca, 40 938722180

 9 Dimecres 10 Dijous TRUJILLO Av. bases de Manresa, 66 938746555

 10 Dijous 11 Divendres VINTRó Ferrer vidal bloc E (Avecrem) 938750598

 11 Divendres 12 Dissabte ALEMANY Ctra. de santpedor, 228 938784040

 12 Dissabte 13 Diumenge ALIER Infants, 2 938721984

 13 Diumenge 14 Dilluns ARROYO Plaça sant Ignasi, 13 938721389

 14 Dilluns 15 Dimarts GARzON Font dels Capellans, torre 10 938747800

 15 Dimarts 16 Dimecres bONSfILLS balmes, 41 938730133

 16 Dimecres 17 Dijous cOGUL Av. Joncadella, s/n 938762679

 17 Dijous 18 Divendres RIU born, 30 938721359

 18 Divendres 19 Dissabte cOMAS, TERESA Plaça Clavé, 1 938721323

 19 Dissabte 20 Diumenge cUcURULL-ANGUERA P Pere III, 1 938768029

 20 Diumenge 21 Dilluns ESTEVE Plana de l’om, 4 938720509

 21 Dilluns 22 Dimarts fARRÉ barcelona, 1 938731848

 22 Dimarts 23 Dimecres GRAU Ctra. de vic, 59 938772987

 23 Dimecres 24 Dijous MASSANEDA sant Cristòfol, 37 938773494

 24 Dijous 25 Divendres MAYOR Carrasco i Formiguera, 25 938730154

 25 Divendres 26 Dissabte MIRó Ctra. del Pont de vilomara, 104 938730192

 26 Dissabte 27 Diumenge NOGUERAS Jacint verdaguer, 40 938733447

 27 Diumenge 28 Dilluns OLTRA, ASSUMPTA Muralla del Carme, 16 
938722771

 28 Dilluns 29 Dimarts OLTRA, MIQUEL A. Ctra. de santpedor, 110 
938776536

 29 Dimarts 30 Dimecres PAVIA Crtra. de Cardona, 19 938725517

 30 Dimecres 1 Dijous PLANAS Guimerà, 23 938721505

/// EL CINEMa rECOMaNa ///

Vine al cinema, Vine a...

Consulteu la cartellera a 

www.cinesbagescentre.com

 La MuJEr rEY
Temàtica: Aventures
Director: Gina Prince-Bythewood
Actors: Viola Davis, Lashana Lynch, Sheila Atim

Argument: Ens trobem al Regne de Dahomey, al Benín actual, a 
finals del segle XVIII. Nanisca (Viola Davis), la general més desta-
cada de les Amazones, s’ha d’enfrontar a la invasió francesa i a 
les tribus del voltant que intenten destrossar amb el seu honor i 
esclavitzar la seva gent. Aquesta mandatària encapçalarà el seu 
exèrcit, on es troba la seva filla Nawi (Thuso Mbedu), en una 
lluita per evitar que tot el que estimen sigui destruït per sempre.

 as BEsTas
Temàtica: Thriller
Director: Rodrigo Sorogoyen
Actors: Marina Foïs, Denis Ménochet, Luis Zahera

Argument: Una parella francesa de mitjana edat es trasllada a 
un petit poble, amb l’objectiu d’estar més en contacte amb la 
natura. Però la seva presència encén dos vilatans fins al punt que 
les seves hostilitats arribaran a tornar-se violentes.

938 720 205 · publi@els40.com

FREQÜÈNCIA
Anuncia’t al 
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A 
partir de l’11 de novembre, a les  

21.00  hores, Canal Taronja TV estrena 

el programa ‘Bo, sa, d’aquí’.

Aquest és un projecte que porta un 

equip de televisió a visitar escoles del territori 

català per saber quins nens i nenes reben una 

alimentació amb productes quilòmetre zero. 

Aquestes escoles són premiades i reben el certi-

ficat de qualitat i la visita de l’alcalde del seu muni-

cipi i d’un cantant del panorama artístic català 

que, en horari de menjador, comparteix amb ells 

taula i també explica les seves experiències en el 

món de la música. Intèrprets com Suu, Mariona, 

Els Catarres, Lildami, Buhos són convidats a com-

partir aquests minuts del dia apropant artistes 

coneguts del panorama musical del territori als 

espais de lleure de les escoles que tenen un com-

promís amb els productes KM 0 i sostenibles i ofe-

reixen una alimentació saludable i de proximitat.

L’objectiu és fer difusió dels menjadors escolars 

que treballen amb productors i comercialitzadors 

del país i tenen com a missió fer arribar els ali-

ments de proximitat dels nostres camps i de la 

nostra mar als menjadors de les escoles de Cata-

lunya. Els millors músics joves de Catalunya seran 

ambaixadors d’aquest model de proximitat on la 

qualitat sempre va per davant del preu.

A més, en el programa “Bo, sa, d’aquí”, les perio-

distes Brigittes Barea i Gemma Aleman conversen 

amb els infants, també amb els directors de les 

escoles, les empreses de càtering i amb els cuiners 

dels centres. Però hi ha un inici molt especial als 

llocs on neix tot. Des de l’hort on es conreen els 

enciams fins al camp on trobem les fruites de tem-

porada, les dones pageses que ens expliquen el 

seu dia a dia, els pescadors mostraran com és la 

pesca a la Mediterrània, les granges on trobem 

les vaques que ens donen llet i productes lactis o 

els apicultors, que ens expliquen com fabriquen 

la mel. Aquestes experiències són mostrades als 

infants perquè sàpiguen què és el que mengen en 

els àpats escolars.

I també es visitaran els mercats municipals on 

trobarem les parades i els paradistes amb els pro-

ductes del dia i de casa nostra amb denominació 

d’origen català. “Bo, sa, d’aquí” arriba a les tele-

visions locals de Catalunya (TDI) a partir de l’11 de 

novembre. ●

Viu Canal Taronja a la tardor

HORA DILLUNS DIMARTS DIMECRES DIJOUS DIVENDRES

6:30 - 7:00 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

7:00 - 9:00 NEX MATÍ NEX MATÍ NEX MATÍ NEX MATÍ NEX MATÍ

9:00 - 11:00 FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA

11:00 - 11:30 DE TOT I MÉS AVENTURA’T
IMPACTES

VIURE DES DE L’ESSÈNCIA
ÍNTIM

11:30 - 12:00 LA MITJA TARONJA VIURE DES DE L’ESSÈNCIA TELÓ DE FONS

12:00 - 12:30 QUINA VELLESA TARGETA TARONJA MOLT PERSONAL TOTS SOM EUROPA / ENTRE NOS. SOM CONSUM

12:30 - 13:00 AVENTURA’T DE TOT I MÉS CAMINANT PER CATALUNYA EXCEL·LENT GAUDEIX LA FESTA

13:00 - 14:00 BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE

14:00 - 14:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

14:30 - 15:30 LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA

15:30 - 16:30 BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE

16:30 - 18:30 FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA

18:30 - 19:00 PAISATGES ENCREUATS CAMINANT PER CATALUNYA EXCEL·LENT GAUDEIX LA FESTA TORNA-LA A TOCAR, SAM

19:00 - 19:30 TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA

19:30 - 20:00 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS

20:00 - 20:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

20:30 - 21:00 TARGETA TARONJA MOLT PERSONAL TOTS SOM EUROPA / ENTRE NOS. SOM CONSUM QUINA VELLESA

21:00 - 21:30 TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA BO, SA, D’AQUÍ

21:30 - 22:00 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

22:00 - 23:00 BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE

23:00 - 23:30 TARGETA TARONJA MOLT PERSONAL TOTS SOM EUROPA / ENTRE NOS. SOM CONSUM QUINA VELLESA

23:30 - 00:00 DE TOT I MÉS LA MITJA TARONJA PERFILS DE L’ANOIA GAUDEIX LA FESTA TORNA-LA A TOCAR, SAM

00:00 - 00:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

Guillem solé, de buhos, fent-se un selfie amb alumnes participants de ‘bo, sa, d’aquí’

‘Bo, sa, d’aquí’, el programa que parla 
d’alimentació sana a les escoles



Ets exigent com  
a consumidor/a?  
Nosaltres també! 
Per això, des de l’Ajuntament de Manresa,  
hem impulsat un nou segell de qualitat sanitària.  
Un distintiu per identificar aquells establiments 
de restauració que destaquen per les seves 
bones pràctiques en seguretat alimentària. 

Una nova marca que vol respondre a aquells 
establiments que volen situar-se al més alt 
nivell dins el seu sector.  

Busques qualitat, busques confiança,  
busques seguretat? Troba-la als comerços 
amb el distintiu QS. 

De primer,  
CONFIANÇA

Organitzen Donen suport

Més info


